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Kulturni dnevi 
Aipe-Jadran

Na 22. koroških kulturnih 
dnevih 1990 na celovški uni
verzi so obširno obravnavali 
aktualna politična in kul
turna vprašanja v tem delu 
Evrope. Druga velika tema 
je bila javnopravno zastop
stvo za koroške Slovence, ki 
pa je sprožila burno raz
pravo med obema taboroma 
znotraj najšine. Na sliki (nt) 
sociolog dr. Kurt Traar, taj
nik SPZ dr. Janko Malle ter 
akademik dr. Bogo Grafe
nauer.

sobota,

5.1.1991
Dom sindikatov 
Ceiovec

igrata:
An sambe!

An sambe!
SLOVENSKA
PROSVETNA
ZVEZAKiavžarja

Oblikovalec programa: Boris Kopitar 
Plesni par. Katja in Tomo
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Ponovna samovotja KOKS 
šepogtobHa razdvojenost

Provizorični koordinacijski 
odbor koroških Slovencev ali 
bolje rečeno Narodnega sveta 
je na svoji seji tik pred boži
čem nadaljeval s svojim ne
sprejemljivim ravnanjem. Ob 
sprejemanju proračuna za 
denarne podpore Republike 
Slovenije organizacijam ko
roških Slovencev v letu 1991 
je to provizorično in nikakor 
ne od vseh pristojnih struktur 
koroških Slovencev priznano 
telo po čudnih in povsem nes
prejemljivih kriterijih razde
lilo 21 milijonov šilingov.

Tako rekoč samovoljno so 
njegovi člani ZSO dodelili 5,8 
milijona šilingov, ne da bi 
ZSO sploh vložila svoj prora
čunski predlog, prav tako so 
SPZ „obdarili" z 2,4 milijona 
šilingov, pri čemer pa so 
ji takoj odtegnili 500.000 
šilingov za glasbeno šolo. 
Nekatere bistvene ustanove 
in organizacije narodno
obrambnega značaja pa sploh 
niso bile upoštevane, tako da 
so ob vstopu v novo leto resno 
ogrožene v svojem obstoju. 
Glede obeh slovenskih tedni

kov pa je predsednik NSKS 
dr. Grilc na seji KOKS dobe
sedno dejal, da ne potrebuje 
glasila NSKS ter da se izhaja
nje lista lahko takoj prekine. 
Da pomeni taka izjava očitno 
tudi izsiljevanje ukinitve Slo
venskega vestnika, ni nobena 
skrivnost, je pa račun brez 
krčmarja! Glavna avtorja 
somouničevalnega proračuna 
sta bila novi vodja narodnos
tnega biroja pri deželni vladi 
dr. Pavle Apovnik in poslo
vodja Zveze slovenskih 
zadrug dipl. trg. Joža Haber-

nik, ki v KOKS zastopata 
KEL oz. Slovensko gospo
darsko zvezo.

Tajnik ZSO dr. Marjan 
Sturm je v reakciji na takšno 
ravnanje izrazil svoje začude
nje nad tem, da koordinacij
ski odbor Narodnega sveta" 
lahko sklepa tudi o finančni 
podpori Zvezi slovenskih 
organizacij na Koroškem, 
tako sklepanje označil za pro
vokacijo in ga odločno za
vrnil. Poudaril je, da ta provi
zorični organ ob razdelitvi 

f Dal/e /m 2. .strem;)

Odštevanje 
v Zalivu 
seje začelo

Ultimativni rok za umik 
iraških čet iz Kuvajta se 
izteka. 15. januarja naj bi 
Sadam Husein pokleknil 
pred pritiskom Varnost
nega sveta OZN in pred
vsem pred ameriškimi sila
mi. V Saudovi Arabiji seje 
medtem nakopičilo preko 
350.000 vojakov, Husein 
pa ima pred orožjem pol 
milijonsko vojsko. Nada
ljuje pa se diplomatska pri
zadevanja za politično reši
tev krize. Mednje sodi 
nedavni obisk jug. zuna
njega ministra Lončarja v 
Iraku pa tudi evropska tur
neja jordanskega kralja 
Huseina.
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dnevi

8 Iz Kulturnega življenja

9 Koroška v zrcalu

10 Koledar prireditev

11 Radio in televizija

12 Heute im Slovenski 
vestnik

l/ese/a Blanka Zagožen z Ljubnega z velikim božičnim pake
tom Slovenskega vestnika. Več o božični akcl/i za pop/a v- 
l/ence v S/o ven/ji na 3. strani.

Dinar devalviral 
za dobro četrtino

Skoraj natančno leto dni po 
presenetljivi denominaciji 
jugoslovanskega dinarja in 
napovedi njegove konverti
bilnosti se je predsednik zve
zne vlade Ante Markovič na 
pritisk posameznih republik, 
predvsem pa gospodarstva, 
odločil za devalvacijo dinarja 
za dobro četrtino ali natan
čneje za 28,57 %. Tako je 
novo razmerje dinar: marka 
9:1, temu ustrezno pa se je 
spremenilo tudi razmerje nas
proti šilingu.

Devalvacijo je bilo priča
kovati že dalj časa, saj je tečaj 
dinarja v zadnjem mesecu v 
tujih bankah pade! vsaj za 
tolikšno stopnjo, nekatere 
banke pa so celo ustavile 
menjavo. Najbolj zanesljiv 
znak pa je bilo ravnanje 
domačega prebivalstva, ki je

v zadnjem mesecu in pol 
množično kupovalo devize v 
jugoslovanskih bankah po še 
vedno uradnem , a visoko 
precenjenem tečaju in jih baje 
nalagalo v tujini. Te špekula
cije so skoraj privedle do 
finančnega zloma bančnega 
sistema, zvezne devizne 
rezerve pa so se zmanjšale 
vsaj za dve milijardi in pol 
dolarjev.

Ante Markovič pa je svojo 
„korekturo" tečaja in gospo
darske reforme sploh podkre
pil tudi z nekaterimi drugimi 
ukrepi. Predvsem z zamrznje
nimi in celo nižjimi plačami v 
gospodarstvu in negospodar
stvu, razen na področju 
zdravstva, izobraževanja in 
kulture, ter z večjo finančno 
disciplino in odgovornostjo.

JR.
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KOMENTAR
TEŽAVE^
GORBAČOVA

Go.spuJar.ska ,sfl.ska, 
težave pr/ o.skrhl prehl- 
vaKfva z žlvl/1. ^ahofaže 
/n zavlačevanje pere
strojke .s sfrara predstav
nikov starega po/lflčnega 
/n upravnega aparata ter 
eska/acga organizira
nega krlmlna/a (pojem 
m a ji ja v soJohn Ih sovjet
ski/; razmera/: nima več 
eksotičnega, amer:.f/:ega 
prizvoka) - fo so fre- 
nafno n a//) o// pereč: pro
blem! v procesa po/:7:'čr:e 
In e/:or:oo:.s7ce preobra
zbe Sovjetske zveze.

Urez dvorna /e fo 
Joslej najtežja slfaaetja 
za sov/ef.s7;ega p rej.se J- 
nlka Mlballa Gorbačova 
In ,,njegovo" perestroj
ko, saj zgoraj opisane 
težave spremljajo če 
mnoge Jrage, po/:7:čne 
nevarnosf: za njegov pro
gram reorganlzaetje naj
več/e - In gleJe na če neiz
koriščene zemeljske In 
človečke pofenclale prav 
gofovo najbogafejše - 
države na sveta. Radi
kalne opoz:'c:jske sile 
zakfevajo ekonomsko 
čok-ferap:jo, nacionalna 
gibanja v posamezni/; 
repabllkal; ferjajo osa- 
mosvojlfev, radikalni 
privrženci propadlega 
komandosoclallzma, k; 
čakajoč na morebitni 
propad peresfrojke, pa če 
niso Izgubi/; npanja na 
povrafek sfarega avforl- 
farnega slsfema.

Predsednik Mikali 
Gorbačov je novlnar/em 
pred krafklm svoje fezave 
orisal v okllkl čale. pred
sednik neke države Ima 
sfo ljubic, ena Izmed nji/: 
Ima aids, a on ne ve, kate
ra; predsednik neke 
drage države Ima sfo 
osebnih sfražarjev, eden 
Izmed njlk je ferorlsf, a 
on ne ve, kafer;,' predsed
nik SZ Gorkačov Ima sfo 
sfrokovnjakov za ekono
mijo, eden Izmed njlk se 
resnično spozna v svoj; 
sfrokl, ampak predsed
nik ne ve, kafer;...

Kdor kdro pomaga, 
dvakraf pomaga, prav; 
sfarl pregovor. Pomoč z 
živil; Iz raznlk evropski/; 
držav In fad; Iz Avsfrge je 
verjefno /e majkna, a za 
prizadelo prebivalstvo 
osrečujoča kapljica. 
Mnoga podjefja, k; se s 
svojo radodarnosfjo 
poslavljajo prav v flsflk 
medljlk, kafer; so v prefe- 
kllk meseci/; poskrbe/! za 
val sovračfva prof; 
navala kegancev v Av- 
sfrljo (posredna posle
dica je zdaj načrfovana 
deportacija Romanov), 
lega kajpada ne delajo 
samo za kog poplačaj. 
/4 vsfrljsko velepodjetje 
Anker ko na primer v 
krafkem odprlo v .Sovjef- 
skl zvez; svojo prvo 
fovarno za proizvodnjo 
kraka...

IGOR SCHELLANDER

Ponovna samovolja KOKS
(Nadaljevanje s 7. sirarn)
sredstev niti ni bil seznanjen z 
dejanskimi potrebami ZSO v 
letu 1991.

„Da pa je farsa popoina, je 
ta provizorij, ki nikakor ne 
more predstavljati slovensko 
narodnostno skupnost na 
Koroškem, izločil iz prora
čuna kar vrsto za koroške Slo
vence pomembnih dejavni

kov in narodnoobrambnih 
ustanov. Tako v tem prora
čunu ni upoštevana Sloven
ska študijska knjižnica, v 
bistvu so izpuščeni trije otro
ški vrtci, ogroženo je izhaja
nje slovenskih tednikov, 
popolnoma izpuščena je 
dotacija za dejavnost Sloven
ske športne zveze, pravtako 
ni v njem niti šilinga za dejav

nost Slovenskega inštituta za 
proučevanje prostora Alpe- 
Jadran ter za druge ustanove 
in inštitucije koroških Sloven
cev," je dejal dr. Sturm in 
menil, daje to „poskus ukini
tve narodnoobrambnih in
štitucij koroških Slovencev".

Predsednik Zveze sloven
skih organizacij na Koroškem 
dipl. inž. Feliks Wieser je po

Predlog KOKS-a za proračun 1991

Slovenski znanstveni inštitut 1,000.000,—

Klub slovenskih občinskih odbornikov 1,900.000,—

Skupnost juinokor. kmetov 400.000,—

Skupnost mladinskih organizacij 1,000.000,—

Strokovno združenje ped. delavcev 200.000,—

Narodni svet 
inkl. NT
otroški vrtci etc. 5,800.000,—

Krščanska kulturna zveza
500.000,-- vezano za Glasbeno šolo

2,450.000,—

Zveza slovenskih organizacij 
inkl. Slov. vestnik 
in vključene organizacije 5,800.000,—

Slovenska prosvetna zveza
500.000,— vezano na Glasbeno šolo 2,450.000,—

To )e proračun, ki ga je provizorični koordinacijski odbor skleni/ na svoj; sej; dne /d. 
decembra lan; z enim nasprotnim glasom (Pedagoško združenje). Ta proračun, k; velja 
kot pnporočl/o Izvršnemu svetu Republike Slovenije za razdelitev subvencij političnim, 
kulturnim, znanstvenim In Izobraževalnim ustanovam koroških Slovencev, je bil 27. 
decembra v Celovcu predan ministru za Slovence po svetu dr. Janezu Du/agu. Poslovo
dja prov. koordinacijskega odbora P;pp je hote/ njegovo objavo preprečiti, toda ker na 
sej; 1 S. decembra niso glasova/; o tajnosti te porazdelitve In prov. KOKS ob predaji pro
računa ministru Du/agu n; b;7 sklepčen, je prišel v javnost. A/; bo slovenska skupščina ta 
za velik de/ koroških Slovencev nesprejemljiv proračun odobrila, je še povsem odprto

seji upravnega in nadzornega 
obora ZSO dne 20. decembra 
dejal, da sta oba odbora po 
temeljiti razpravi v zvezi z 
provizoričnim koordinacij
skim odborom sprejela sklep, 
da ZSO v ta organ ne bo vsto
pila. Kot vzrok za to je Wie- 
ser navedel razdelitev prora
čunskih finančnih sredstev, ki 
jo je samovoljno in brez 
vsakršnih podlag sklenil 
KOKS.

„Tako ravnanje ter poskus 
uničevanja pomembnih 
struktur koroških Slovencev 
je za ZSO nesprejemljiv", je 
dejal predsednik ZSO in pri 
tem opozoril tudi na to, da ta 
razdelitev predvideva skoraj 
2,5 milijona šilingov za volilni 
boj pri občinskih volitvah in 
volitvah v kmetijsko zborni
co. „Ta vsota pomeni, da bi 
Slovenci morali plačati za 
vsak glas približno 550 šilin
gov, to pa je dvakrat več kot 
stane en glas ostale stranke", 
je Wieser konkretno kritiziral.

Nadalje ZSO po izjavi nje
nega predsednika meni, da 
mešanje narodnopolitičnih, 
strankarskopolitičnih in ccr- 
kevnih struktur v koordina
cijskem odboru ne vodi k 
rešitvi, temveč poglablja že 
tako globok razkol med koro
škimi Slovenci. „Treba se bo 
odločiti za koordinacijski 
odbor, v katerem bodo ali 
samo narodnopolitične ali 
narodnopolitične in strankar
ske ali pa, kot zdaj, narodno
politične in strankarske in 
cerkvene strukture," je dejal 
Wieser. Napovedal je, da se 
bodo najvišja odbora ter 
koordinacijsko telo Zveze 
slovenskih organizacij po
novno sestali že sredi tega 
meseca in sprejeli ukrepe, s 
katerim bi zagotovili nadalj
nje delovanje vseh inštitucij 
in ustanov.

Dr. August Brumnik, poslujoči predsednik SPZ

Ob vstopu v novo teto
Slovenska prosvetna 

zveza in prosvetna društva, 
ki jo sestavljajo, so tudi v 
preteklem letu uspešno 
opravljali kulturno poslan
stvo med koroškimi Sloven
ci. Naj naštejem samo nekaj 
pomembnejših prireditev, 
kot so gledališko srečanje 
na Brnci, Literarni forum o 
ženski literaturi, gostovanje 
lutkovnega gledališča, os
rednji koncert in gostovanje 
z igro „Buge waz primi" na 
Dunaju in v Celovcu, pa tudi 
knjižni dar, ki ga društveniki 
prav v teh dneh prinašajo v 
slovenske domove.

Najzahtevnejši projekt v 
preteklem letu pa je bila 
gotovo uprizoritev „Požga- 
nice" na prostem v Spod
njih Vinarah pri Šentprimo- 
žu. Ta masovna igra, pri 
kateri so poleg naših sode- 
tali tudi igralci iz Slovenije, 
je vzbudila veliko zanimanja 
in je bila hkrati naš prispe
vek in odgovor k omino-

znim proslavam plebiscita. 
Vse to organizacijsko delo 
so poteg sodelovanja dru- 
štvenikov opravili samo trije 
uslužbenci SPZ.

Slovenska prosvetna 
zveza se bo morala v pri
hodnjih letih še bolj povezo
vati s prosvetnimi društvi in 
jim nuditi še več strokovne 
pomoči, saj si želimo, da bi 
se kvaliteta deta na posa
meznih področjih, kot so 
zborovsko petje in odrska 
dejavnost, še zboljšala. 
Misliti pa moramo tudi na 
to, da bomo društvom 
pomagali razvijati še 
dodatne dejavnosti, tako da 
bi nagovorili čim več ljudi. 
Te dejavnosti naj bi v čim- 
večji meri odgovarjale inte
resom posameznih slojev in 
tudi starostnim skupinam. 
Čaka nas še mnogo dela na 
izobraževalnem področju 
ter tudi dela z mladino.

Sodelovanje z drugo 
osrednjo kulturno organiza

cijo koroških Slovencev, s 
Krščansko kulturo zvezo, je 
dobro in poteka brez težav. 
To sodelovanje bomo razvi
jati tudi v bodoče na vseh 
področjih, ki so obema 
skupna in upam, da bomo 
odpravili nepotrebno 
podvajanje deta. V sodelo
vanju z nemško govorečimi 
kulturnimi iniciativami, ki so 
združene v svojem intere
snem združenju, se Sloven
ska prosvetna zveza priza
deva, da bi Koroška spre
jela zakon o pospeševanju 
kulture, v katerem bi bilo 
enakopravno tudi kulturno 
delo koroških Slovencev. 
To naj bi pomenilo, da bi 
morata dežela dajati za 
našo kulturo več kot 0,2 % 
kulturnega proračuna 
dežele.

Opažam, da imajo poli
tični spori med koroškimi 
Slovenci negativne posle
dice tudi za kulturno delo v 
posameznih društvih, saj je

večina kulturnikov aktivnih 
tudi političnih in gospodar
skih organizacijah. Upam, 
da ti spori ne bodo ogrožali 
vzajemnega kulturnega 
deta po društvih.

Zaskrbljen sem tudi 
zaradi gospodarskega sta
nja v Sloveniji. Matični 
narod kulturnemu razvoju 
koroških Slovencev ne nudi 
take podpore, kot bi bila 
potrebna. Za vzdrževanje 
kulturne infrastrukture 
koroških Slovencev je sicer 
v prvi vrsti odgovorna avs
trijska oblast, vendar, če 
nam ta tega ne zagotavlja, 
od Slovenije upravičeno 
pričakujemo, da pomaga 
ohranjati vse to, kar smo 
zgradili v zadnjih deset
letjih. Mislim, da sta npr. 
glasbena šola in Slovenska 
študijska knjižnica življen- 
skega pomena za Slovence 
na Koroškem.

Ob koncu se vsem 
odbornikom in sodelavcem 
Slovenske prosvetne zve
ze, vsem članom včlanjenih 
prosvetnih društev zahva
ljujem za opravljeno delo v 
preteklem letu in nam vsem 
želim v letu 1991 veliko 
uspehov ter zdravja.
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/čof srno /mpoveJa// v preJ5ož/čn/ Acc/ZA/, .sf /c ureJn/Avo 

.S/nven.sAcga r'C.s?!:/A?! nn poAnz/o p?'/zaJcr??c /'ra/Are /n ?!Ar/v/.s!e 
Vere /Imeruf.sc/! oJ/oč/Zn, r/u Je/ z/rrun/A .soZ/Ja/nns??!//! sreJ- 
^rer, A/ so /7/! zn zr/r-e Anta^tro/J/n/A p o/? L? v v 5/oven/j/ z/rra// 
nas/ Ara/c/, namen/ no/7?o// pr/zaJel/m v Zgor/Je.snvmj.sA/ do//- 
n/, e Lnča/; m na Zjn/mem. /'o seznamu oAe/nsAe .s/az/re v 
Moz/r/n .sr?!o /z/?ra// n.s/e Jraz/ne a// posamezri/Are, Ar/ so raArra/, 
na usn a^oJn/ Jan rse/; srea/? /zgn/rJ; .svoj Jom .s !em, Ja ;7m ga 
/e oJne^/a a//pofo/n/a v o Jo a//pora.sJ/ zeme/gsA'/p/oz. V LačaJ 
/n na ZjuZmem smo o/rJar//! 27 npAor J; otroA, .s?ar.s'em pa sr?!o 
/zroč/// Jenarno pomoč. Da /?/ na.s/m /?ra/cem v .soj ma/o preJ- 
yfov/// ??j//;ovo nesrečo, .sr?:o o lem oJ/^Ara pr/prov/// A/oj.so 
reportažo.

Obpomodin
vztrajnem t!eh< 
seraneedijo

' 9 /% a

V osnovo/ so// so se zbra/e žene, /s/ so za svo/e o/ro/se preje/e c/an/a /n c/enarn/ pr/speveA bral
cev S/ovensAega vestn/Aa

Daney ser?/ Jo/?// o/?/.sA' /z 
Ce/ovca. Pr/nes/Z so m/ 
ve//A paArel. Ze/o sem Zn/ 
vese/. V paArela je Z?//a faJ/ 
!!.sl?!a /iarmon/Ara /n m?;ogo 
.s/ar/Aar/j. Pop/o se za/:va- 
/jajen/o vsem Z?ra/cem 5/o- 
ven.sAega ve.s!!?/Aa.

Sebastjan Kamenik

Ve.se/e proz?!/Ae ze//mo,
Ja ma/o le razve.se//??!??, 
je v lem paAela ivoje vse, 
naj očAe z Jaj l/ z a žare/

&«? /zme?! pesm/f Vere 
pn/o^n//! o&?larp!!Wi o!ro/;o!?!.

JOŽE ROVŠEK

Na Štefanovo zjutraj smo 
se naloženi z darilnimi paketi, 
ki so jih skrbno pripravile 
Vera Amenitsch, Anica Kut- 
nik in Krista Močilnik, v sne
ženju odpeljali proti Hol- 
mecu in se v Borovju pri 
Šmarjeti spotoma ustavili še 
pri Janezu Apovniku, ki nam 
je za tri prizadete družine 
izročil 8.500 šilingov, ki jih je 
zbralo Slovensko društvo 
upokojencev Pliberk. Na 
meji ni bilo nobenih težav, 
popolno razumevanje, ko gre 
za pomoč poplavljencem. 
Vse več snega od Velenja 
naprej je po Gorenjskem 
klancu v Savinjski dolini 
nekako idilično prekrilo 
vidne posledice poplav. Pa 
vendar smo kaj kmalu lahko 
na fasadah hiš videli, do kod 
je segala voda, saj je pustila 
umazane sledi, zaliti deli pa 
so še vedno mokri, Savinja se 
v tem spodnjem delu na 
široko razliva. Marsikje si je 
utrla novo strugo, ob bregu 
pa je odložila, kar je potrgala 
in odnesla v svojem zgornjem 
teku: izruvana drevesa, pose
kan les in hlodovina, ostanki 
porušenih hiš, pohištva, oro
dij,...

V Nazarjah je na tovarnah 
Elkroj, Glin in drugih še 
videti posledice divjanja in 
uničevanja.

V ožji Zgornjesavinjski
dolini je razdejanje še hujše. 
Odtrgani deli cest so sicer že 
prevozni, vendar še ne ureje
ni, odnesene mostove so 
nekako nadomestili z provi
zoričnimi brvmi, ob strugi vse 
polno naplavin, udorov in 
plazov, povsod kupi nanese
nega materiala, težki grad
beni stroji, buldožerji, bager- 
ji, rovokopači in kljub sla
bemu vremenu povsod grad
bene skupine, hitenje,
delo...To pa vliva upanje!

V Lučah so nas obdarjenci
čakali v osnovni šoli. Prišle pa 
so le ženske, ki so svoje može 
opravičile, da so v službi ali 
pa imajo opravka z gradnjo 
novih domov. Seveda,
razumljivo. Ko jim je glavni 
urednik Ivan Lukan izročil 
pakete za njihove otroke in 
denarni prispevek, so nam 
doživeto pripovedovale o 
vseh grozotah, kako je pred 
njihovimi očmi voda uničita 
vse, kar so si v dolgih letih 
truda prihranili in zgradili. 
Vršnikova je pripovedovala, 
kako jim je plaz dobesedno 
zdrobil in zasul povsem novo 
in popolnoma opremljeno 
hišo, Poljanškova mama iz 
Podvolovljeka je opisala, 
kako je jezero, ki je nastalo 
zaradi plazu, potopilo in uni
čilo njihovo domačijo, hišo in 
hlev, Breznik Marija nam je 
nedaleč od šole pokazala 
svojo nekdanjo hišo, ki je

podprta s tramovi, pol jo je 
odneslo, v večji sobi pa še 
stoji stara kmečka peč. „53 let 
sem živela v njej," je dejala s 
solzami v očeh, „zdaj pa se 
stiskam pri znanki." Bo njena 
peč še kdaj topla in jo ogrela?

Zapustili smo Luče in se 
odpravili na Ljubno. Tam so 
se na krajevni skupnosti 
zbrali predvsem moški in 
Zagoženova s hčerko Blan
ko. V pogovoru so nam pove
dali, da krajevni štab zelo

dobro in požrtvovalno deluje, 
in Rakun Marjan je rekel, naj 
zapišemo, da sta njegov pred
sednik Štefan Matjaž in sode
lavka Irena Juvan neuničljiva 
in da imata veliko zaslug, da 
se posledice dokaj hitro od
stranjujejo in da najbolj priza
deti prejemajo pomoč. Ra
kun nas je peljal tudi na kraj 
njegove nekdanje hiše ob 
potoku Ljubnica, od katere 
pa je ostalo le nekaj metrov 

/Da/je ?/o J. .stro?;/j

Brezn/Aova Mar/ja je osta/a 
brez doma. l/oda je spo
d/ed/a njeno b/šo, v AaZen' je 
ž/ve/a 53 /e/

Nag/m obdarovancem na Ljubnem je deroča voda v /renu/Au un/č//a vse, Aar so s/ v do/g/d SAoraj n/ ve/jef/, da je na Zem mestu nap/av/n sfa/a popo/- 
<et/dustvar///s trd/m de/om. „ nomanova, šenevse//enad/ča



4 4. januarja 1991 SLOVENSMVESINMS!ovenija / Koroška

Obpomod
s .1. .svrcm/')

temelja in kup nanošenega 
kamenja in drugih naplavin. 
Narasel potok je postal divja 
reka, ki je odnesla novo in 
napol odtrgala še staro hišo. 
Rešiti ni mogel ničesar, saj bi 
ga odneslo. V nekaj trenutkih 
je bil ob vse. In za božič se je 
hotel vseliti. Ogledali smo si 
še Klinarjevo domačijo, od 
katere je ostalo samo še pol 
hiše, vse ostalo je voda nekje 
odložila...

Ljudje pripovedujejo, v nji
hovih očeh je videti, v njiho
vih glasovih čutiti strah. Saj je 
komaj dva meseca od tedaj. 
Pomoč iz Slovenije in tudi iz 
Koroške, o kateri so se še 
posebej pohvalno izrekli, pa 
jim daje upanje, da v nesreči 
niso sami in da se bodo te 
boleče rane nekoč zacelile. 
Nekateri že gradijo nove hiše, 
eni blizu nekdanjih, drugi se 
bodo preselili v večje, var
nejše kraje. Nihče pa ne več 
tako blizu Savinje in ostalih 
rečic in potokov, saj jim več 
ne zaupajo. Solidarnost jim

bo verjetno pomagala, da si 
bodo zgradili nove hiše, ven
dar, da si bodo ustvarili nove 
domove, bo trajalo še precej 
dolgo.

Na poti nazaj smo se usta
vili še v Letušu pri dvanajst
letnem Sebastjanu Kameni
ku, sklepemu fantu brez star
šev, ki živi pri svoji teti, in mu 
izročili naš novoletni paket. 
Takega veselja si nismo nade
jali. Sedel je za svoj pisalni 
stroj za Braillovo pisavo in za 
naše bralce napisal nekaj 
stavkov, ki jih objavljamo v 
okviru.

Drage bralke in bralci! Naj 
Vam ob koncu še prenesemo 
iskreno zahvalo vseh obdaro- 
vancev za Vaš prispevek k laj
šanju njihove najhujše stiske. 
Ob tem pa smo prepričani, da 
bo marsikoga izmed Vas zani
malo stanje na tem področju 
in morda tudi naslov prizade 
tih. ki bi jim morda lahko na 
kakršen koli način pomagali. 
Kdor bi se odločil za to, lahko 
dobi podatke v našem uredni
štvu.

TRIBUNA
BRALCEV

Bom dobi! odgovor?
Ker mi je dvorni svetnik dr. 

Valentin Inzko 19. 11. 1990 v 
Tinjah („Priče časa") na moje vpra
šanje, kaj je počenjal tedanji ljub
ljanski škof Rožman v letih 1935 - 
1945, samo odvrnil, da „to ni tema 
današnje diskusije", to vprašanje 
ponavljam po tej poti.

Dragi Folti! Upam, da se ne boš 
odzval po hofratovsko, kakor 
nemško pravijo drži „Nit amol 
ignorier'n!"

Ponavljam pa tudi vprašanje 
kotmirskemu profesorju Jožetu 
VVakounigu: kdo je leta 1942 preg
nal slovenske duhovnike iz Koro
ške?

Upam, da bosta oba odgovorila 
po isti poti, po kateri jima postav
ljam vprašanji. Sem pa tudi pri
pravljen, da z obema o tem javno 
razpravljamo pri meni. Oba prisr
čno vabim.

S tovariškimi pozdravi, pa brez 
zamere!

Marinjak, Kotmara vas (da ne 
hn pomote: Kristi Lajeahar)

Akcija za pomoč 
deiavcem Obitja

CELOVEC. - Koroška 
uprava za posredovanje dela 
je pripravljena prevzeti pla
čilo za 25 nekdanjih deloje
malcev tovarne celuloze Obir 
na Rebrci za dobo šest mese
cev, če jih kakšno koroško 
podjetje zaposli. Za nadalj
njih šest mesevev pa naj bi 
plačilo prevzela deželna vla
da, je rečeno v tiskovni izjavi 
koroške uprave za posredo
vanje dela, ki pa od novih 
delodajalcev zahteva zagoto
vilo, da bodo nekdanje 
delavce Obirja zaposlili za 
dobo najmanj dveh let. 
Skupni stroški posebne akcije 
bi znašali približno 6 milijo
nov šilingov. V tiskovni izjavi 
je še rečeno, da je posebno 
težko najti delovna mesta za 
delavce, ki so stari več kot 50 
let.

Zahva!a
Rdečega
križa
Stovenije

Spoštovani gospod 
Ivan P. Lukan, spoštovano 
uredništvo, spoštovane 
bralke in bralci Sloven
skega vestnika!

Vam in vašim sodelav
cem v uredništvu Sloven
skega vestnika in vašim 
naročnikom, ki so se tako 
humano odzvali ogrože
nim v poplavah, ki so pri
zadele Slovenijo v letu 
1990, se Rdeči križ Slove
nije iskreno zahvaljuje v 
imenu vseh, ki so to 
pomoč prejeli. Vaša 
pomoč je omilila posle
dice hudih poplav, za kar 
so vam ti prebivalci zelo 
hvaležni.

Uredništvu in bralcem 
Slovenskega vestnika 
voščimo srečno, zdravo in 
uspešno novo leto, da bi 
vas to obdarovalo z zado
voljstvom, uspehi in srečo.

Z vašimi sredstvi smo 
pomagali pri božični 
obdaritvi petdesetih otrok 
v najbolj prizadetem kraju 
Luče v Savinjski dolini, 
nabavili stroje za čiščenje 
poškodovanih tal doma 
ostarelih v Celju ter za 
nabavo ozimnice za priza
dete v desetih najbolj 
ogroženih občinah: Mozir
je, Žalec, Laško, Celje, 
Velenje, Litija, Kamnik, 
Sevnica, Krško in Brežice.

S spoštovanjem!

Predsednik Skupščine
Rdečega križa Slovenije, 

prof. Jure Gartner

dvojezičnih občin
Še vedno proti dvojezični vzgoji

PLIBERK. - Večina pli- 
berških občinskih odborni
kov še vedno ne uvidi potre
be, da občina poskrbi za dvo
jezične otroške vrtce. Tako bi 
lahko na kratko povzeli za
držanje FPO, OVP in deloma 
tudi SPO ob nujnostnih pred
logih Enotne liste, ki je zahte
vala, da naj bi otroški vrtec v 
Šmihelu postal že zdaj - torej 
še preden bo prešel v pristoj
nost občine Bistrica nad Pli
berkom - tudi uradno dvoje
zičen, v vrtcu v Pliberku pa 
naj bi uredili vsaj dvojezično 
skupino.

Doslej je dvojezično sku
pino v Pliberku preprečeval 
tudi pristojni referent Grilc z 
„argumentom", češ da je dvo
jezičen pač vrtec v Šmihelu. 
Po odločitvi prebivalcev nek

danje občine Bistrica nad Pli
berkom, da bo ta postala spet 
samostojna, pa je zahteva, da 
občina Pliberk staršem omo
goči dvojezično vzgojo v otro
škem vrtcu, še bolj upraviče
na. Hkrati pa bi bilo prav, da 
bi sedanja pliberška občina 
ustvarila Bistrici ugodne 
pogoje za nadaljnje delo. 
Mednje pa sodi takojšnja raz
glasitev šmihelskcga vrtca za 
dvojezičnega in s tem zagoto
vitev plačila dvojezične vzgo
jiteljice od Urada zveznega 
kanclerstva.

Prav s temi argumenti so 
nastopili odborniki Enotne 
liste z željo, da bi občinski 
svet o teh dveh predlogih raz
pravljal še v starem letu. 
Toda večina odbornikov 
predlogoma ni priznala nuj-

Dobrin vas: 53 milijonov 
v proračunu za leto 1991

Občinski svet dvojezične 
občine Dobrla vas v okraju 
Velikovec je tik pred božič
nimi prazniki sklenil redni 
proračun za občino za leto 
1991. Ta predvideva tako pri 
dohodkih kot izdatkih 53 
milijonov šilingov in je 
izravnan. Govorniki vseh v 
občinskem odboru zasto
panih frakcij, med njimi 
tudi EL, so predloženi pro
račun ocenili pozitivno in 
ga soglasno sprejeli.

Odbornik EL Martin Wa- 
stl je menil, da njegova 
frakcija lahko soglaša s pro
računom, ker ta tudi za leto 
1991 zagotavlja izpolnjevanje 
vseh obveznosti, kih jih ima 
občina do svojih občanov, ter 
da je na razpolago tudi denar 
za prostovoljne investicije v 
prid občanom.

Župan, deželni poslanec 
Josef Pfeifer, pa je v svojem 
prispevku poudaril, da se je 
obseg proračuna v primerjavi 
z letom 1990 povečal za 7,5

Dobre He!ge ni 
več med nami

ZAHOMC. - Kdo je ni 
poznal v spodnji Ziljski doli
ni, brhke in ljubeznive Helge 
Ottowitz? Nenadna smrt 
nepozabne Helge, najbrž 
posledica zahrbtne bolezni, jc 
bridko odjeknila v širši okoli
ci. Najtežja izguba je to za 
njeno mater, s katero je delila 
gospodinjstvo, in za njena 
brata. Priljubljenost rajne 
Helge je potrdil tudi njen 
pogreb na Ziljski Bistrici. 
Domači župnik Stanko Trap 
se je z ganljivimi besedami 
poslovil od zveste faranke, 
podžupan Janko Zwittcr pa je 
v pristnem ziljskem narečju 
spregovoril o pokojnici in seji 
zahvalil za vse, med drugim 
tudi za stalno pomoč Šport
nemu društvu Zahomc. Ma
teri in njenima bratoma velja 
naše iskreno sožalje!

odstoka ter da to tudi doka
zuje, da občina Dobrla vas 
šteje med gospodarsko 
zdrave občine na Koroškem. 

Na seji so nadalje soglasno
razdelili subvencije za leto 
1990 za kulturna in športna 
društva, za društva upoko
jencev v občini ter tudi odo
brili prispevke in podpore 
kmetom. Subvencije za kul
turna društva znašajo
115.000 šilingov, športna 
društva v občini pa so dobila
130.000 šilingov.

nosti, tako da sta bila le 
oddana v obravnavo pristoj
nemu odboru. Ob tem pa se 
je proti javnemu dvojezič
nemu vrtcu v Šmihelu izjavil 
tudi Kotschnig (1P). član 
komiteja za ponovno osamo
svojitev Bistrice, ki je pred 
glasovanjem zahteval do
sledno dvojezičnost. To pa 
velja tudi za Petra Winkla 
(SPO), ki ni glasoval za dvo
jezično skupino v Pliberku, 
predvsem pa za pristojnega 
referenta Grilca (OVP), ki se 
tudi kot član sosveta rad hvali 
s tem, kako vzorno skrbi za 
dvojezičnost.

Na predlog EL je pliberški 
občinski svet proti nekaterim 
glasovom iz vrst OVP sprejel 
tudi resolucijo, v kateri izraža 
svojo solidarnost s prizadeva
nji občine Železna Kapla za 
odprtje mejnega prehoda na 
Pavličevem sedlu, proti gla
sovom OVP pa je občinski 
svet odklonil prošnjo društva 
Grenzlandheim (ki še vedno 
ne dovoljuje uporabe prosto
rov vsem občanom), da bi mu 
občina po izrazito nizki ceni 
prodala zemljišče, na kate
rem stoji njegov „dom". Kot 
predsednik nadzornega od
bora pa je Andrej Wakounig 
(EL) poročal tudi o pomanj
kljivostih pri športnem igriš
ču: dograjena stavba je v 
izredno slabem stanju, dru
štvo slabo skrbi za urejenost, 
razne naprave ne ustrezajo 
ponudbi (nižja kakovost, ne
spremenjena cena), nekatere 
pa so nepotrebne.

Roianska avtocesta 
bi biia dodatno breme

BOROVLJE. - Prcdbo 
žično vzdušje jc vplivalo tudi na 
potek občinske seje, s katero je 
iako zadovoljna le Volilna skup
nost. Vložila jc namreč dva 
predloga: nujnostnega proti
gradnji avtoceste skozi Rož in 
predlog za podporo obnove 
Gingclca. Nujnostnega. ki gaje 
predložil mag. Peter Waldhau- 
ser, so podprli vsi občinski 
odborniki, ki so tudi sklenili, da 
bo občina Borovlje v pismih 
ministrstvu za gradnje na Duna
ju, koroški deželni vladi in nje
nemu referentu zahtevala, naj 
Roža ne obremenjujejo še 
dodatno.

V predlogu za podporo 
obnove kulturnega doma pri 
Cingelcu jc v imenu Volilne 
skupnosti Peter Waldhauscr 
predlagal, naj bi občina s finan
čnimi sredstvi iz tako imenova
nega plebiscitnega daru ali iz 
kakega drugega sklada podprla 
SPD Borovije, ki je tako obno
vilo dom, da jc v najkrajšem 
času postal središče kulturnega 
delovanja v občini in okolici. 
Tega predloga občinski svet še 
ni obravnaval, pač pa je sklenil 
celoten plebiscitni dar (3,3 mili
jona šilingov) nameniti za 
nakup tako imenovanega Voig- 
tovega gradiča, ki naj bi postat

neke vrste občinski kulturni 
tempelj. Ta sklep pa so sprejeli, 
čeprav še nimajo resne 
ponudbe lastnika (Kcstag)...

Občinski odbor pa jc sklenil 
tudi dodatni proračun za leto 
1990, ki jc skupnega zvišal za 15 
milijonov šilingov. To jc bilo 
mogoče, ker sc jc gospodarstvo 
v občini dobro razvilo. Zatak
nilo sc jc le pri načrtu za financi
ranje otroškega vrtca 1. Za 
obnovo so predvidevali le 4 
milijone, dejanski stroški pa so 
se zvišali na šest. Vzroka sta 
menda nepredvideni izdatek za 
zamenjavo vseh cevi za cen
tralno kurjavo in dodatna 
izgradnjaprostora za četrto sku
pino. Zupan Krainer je 
posredno tudi priznal, da ta če
trta skupina po vsej vetjetnosti 
ne bo namenjena slovenskim 
oziroma dvojezičnim otrokom. 
Kaže torej, da bodo slovenski 
občani ponovno smeli sofinan
cirati javni otroški vrtec, v njem 
pa za njihove otroke ne bo pri
merne vzgoje.

Naposled so sklenili še prora
čun za leto 1991, ki znaša 154 
milijonov, soglasno [ra je občin
ski svet zavrnil tudi predlog za 
prenamembo kmetijsko obde
lovalnih zemljišč v Goričah za 
kopanje gramoza. Sonja W.
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OsnufeAr slovenskega polnega //sla, k/ je lemnoze/ene barve, 
na p/aln/cab pa je po/eg grba zapisano.* Poln/ //sl Republike 
S/oven/je.

Slovenija je
rekta „DA! Še pred po/nočjo se je na Irgu pred meslno b/šo v Ljub/jan/ zbra/a več 1/sočg/ava množica /n 

s/av//a prv/ od/očn/ slovenski korak v novo Evropo.

23. december 2990 bo z vcl/k/rr;/ črkam/ zapihan v zgodo v/no 
s/ovcn.skcga naroda. A'a lo lepo, sončno z/m.sku nrdr/jo .so yc 
namreč pre/nva/<r/ 3/oven//'e na p/e/n.scda množ/čno /žreb// za 
.san;o.s'Zojr!o.sl /n neodn.sno.sr Od sboraj 2,3 nd///ona vo///n/b 
upravičencev .se je g/a,sova/;ja nde/ež/lo 93,2 odsnnba, z ,,22/1" 
pa je glasovalo .skora) 2,3 m/l/jona .Slovenk /n .Slovencev a// 
33,2 od.snnba vse/; vo/dad; nprav/čeneev. Er/ dn/ kasneje, 26. 
decembra 2990, pa so vs/ zbor/ s/oven.skega parlamenta na 
sbnpn/ sej/ s/avnoslno razg/as/b' /lepabl/bo 3/oven//o za samo
stojno /n neodv/sno državo. 3 lem državn/m aktom se je za 3/o
ven/jo začel šestmesečni „cotm! dotvn" do popolne osamosvoji
tve, najsi' bo to vstop v bonjederacijo z dragim/ repab/ibam/ ab 
popolna odcepitev od Jagoslav/je.

Mednarodni Press-center v 
2VA2V L12KAA Cankarjevem domu v Ljub-

------------------------------------- ijani pa je od zgodnjih popol-

danskih ur dalje za nekaj ur 
postal središče mednamodne 
pozornosti, saj so iz njega o 
poteku plebiscita poročali vsi 
najpomembnejši evropski 
mediji (mednarodne tiskovne 
agencije, časopisi, radijske in 
televizijske postaje itd.) in 
sproti obveščali javnost.

Prvo tiskovno konferenco 
je ime! slovenski zunanji 
minister dr. Dimitrij Rupel, 
sledile so izjave predstavni
kov parlamentarnih delegacij 
Italije in Avstrije, ki so potek

glasovanja enoglasno ocenili 
kot demokratični akt na viso
kem nivoju.

Ko ni bilo več dvoma o 
uspehu glasovanja, so se 
pojavili tudi najvišji predstav
niki političnega življena 
Republike Slovenije na čelu s 
predsedniki predsedstva, 
vlade in skupščine, Kuča
nom, Peterletom in Bučar
jem. Med novinarje iz vseh 
koncev Evrope in tudi drugih 
celin pa se je pomešal tudi 
ljubljanski nadškof in metro

23. december, nedelja, dan 
pred svetim večerom, se je za 
veliko večino Slovenk in Slo
vencev začel z obiskom maše 
in potem s potjo do enega od 
več kot 4000 volišč po vsej 
Sloveniji. Do 11. ure je bila 
udeležba na nekaterih voliš
čih že nad 50-odstotna, med 
13. in 14. uro pa so nekatera 
že zaprli, ker je bila udeležba 
100-odstotna. Napovedovala 
sc je taka volilna udeležba, 
kakršne niso pričakovali niti 
naj večji optimisti, presene
čeni pa so bili tudi tuji uradni 
opazovalci, med njimi parla
mentarne delegacije iz Avs
trije (zastopana je bila tudi 
Koroška), Italije in iz drugih 
držav.

P/eb/sc/t v S/o ven/)'/; skora) vs/ vo/l/n/ upravičene/, c/o bab/c, so se ude/ež/11 glasovanja za 
samostojno /n neodv/sno državo S/oven/jo.

polit dr. Alojzij Šuštar, manj
kal pa seveda tudi ni predsed
nik Demosa dr. Jože Pučnik, 
ki je v večtedenski vroči 
debati pred plebiscitom za 
njegovo uspešnost zagovarjal 
navadno, ne pa kvalificirano 
večino oddanih glasov. Tudi 
predsednik prenoviteljev dr. 
Ciril Ribičič ter Viktor Žakelj 
od socialistične stranke, ki je 
prva predlagala plebiscit, sta 
bila med gosti razburljivega 
zgodovinskega večera.

Medtem in v času tiskovnih 
konferenc najvidnejših slo
venskih politikov so se v 
Ljubljani že zbirali občani in 
praznovali izid plebiscita, na 
katerega je slovenski narod 
po besedah predsednika 
vlade Lojzeta Peterleta čaka! 
polnih 100(1 let. Predsednik 
republike Kučan in predsed
nik skupščine Bučar pa sta na 
tiskovni konferenci dejala, da 
je odločitev dejanje zrelosti in 
demokratičnosti slovenskega 
naroda, ki je zorela dolgo 
časa in je rezultat zdogovin- 
skih stalnic. Poudarila sta 
tudi, da so Slovenci s tem 
dejanjem iz ljudstva postali 
narod, ki bo vnesel svoj polni 
prispevek v novo evropsko 
skupnost.

Koroška s/o venska mladina )e po//f/čnemu vodstvu S/ove- 
n;)e na če/u s predsednik/ Kučanom, Peter/efom /n Bučarjem 
preda/a odl/tek knežjega kamna z Gosposvetskega po/ja 
(s//ka /evo). Slika zgoraj.* /\/ofran/7m/n/ster/gorBavčar(/evo)/n 
zunanji m/n/ster dr. Dimitrij Rupe/ (desno) v razgovoru z ljub
ljanskim nadškofom /n metropolitom dr. /\/pjz;)'em Šuštarjem.

tfse slike.* /Vače B/z/1/
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DAS AKTUELLE )NTERV!EW
mit Univ. Prof. Dr. Peter Pernthaier

„Ethnische Kannmer": Zuerst 
inneren Konsens hersteUen

Herr LA/ vers//a /spro/es- 
sor Dr. Pern/Aa/er. Sre 
AaAen rm RaAmerr der 22. 
Aarfner Ka/farfage /Ar 
Model/ eraer d/Fenf/rcA- 
recAf/rcAen VerfrefaagsAor- 
perseAaff (e/AnrseAe /(am
ater/ /ar dre s/orvearseAea 
Vo/Asgrappe ra Kara/ert 
praseaea/rer/. Das vorge- 
s/e//fe Mode// /aad - /as aaf 
vereraze//e Pro-S/rmmea - 
rveder ara Podraar, aocA rm 
Aadr/orram grodere AAzep- 
/aaz. /aaerAa/A der Vo/As- 
grappe g/A/ es ra der Frage 
der /as/a/Aeraag eraer 
e/AarscAea /(aarmer derzer/ 
aaaAerAraeAAar seAcraeade 
Gegeasa/ze. //aAea Sre 
seAoa eme FraseAa/zaagea 
des Mode//s toa aaderer 
Ser/e, e/na der o//rzre//ea 
/vara ta er Po////A7

Ich habe bisher keine 
Reaktion auf mein Gut- 
achten. Wcder von Seitcn 
der Karntner Landesregie- 
rung noch von anderen. Ich 
kenne somit nur die Schwie- 
rigkeitein innerhalb der 
Stowenenorganisationen 
seibst.

Ich bin jedoch uberzeugt, 
daB es in diescr Fragc noch 
sehr harte Auseinanderset- 
zungcn gebcn wird,dcnnich 
gtaubc nicht. daB die Lan- 
desregierung bzw. das 
Mehrheitsvoik in Karnten 
ohne hartes Verhandein 
bcreit scin wird, der siowc- 
nischcn Voiksgruppe wirk- 
same Mitbestimmungsrech- 
te zu gewahrcn.

Mr/ aaderea kkor/ca, dre 
Kara/aer S/orveaerr nerdea 
- voraasgese/z/ sre rvo//ea 
aAerAaap/ eme derar/rge 
o//ea//reA-reeA//reAe Vcr- 
/re/rragsAdrperseAa// - eme 
so/cAe Aar/ erAamp/ea aras- 
sea.

Ja, wobci ich an dieser 
Steilc auch nicht in Abrcdc 
stcticn mochte. daB fur die

siowenische Voiksgruppe 
auch gewisse Gefahren mit 
einer Integration in den 
poiitischen ProzeB des gan- 
zen Landes verbunden sind. 
Das habe ich auch immer 
wieder betont.

Ich haite diese Risken 
aber fur abwagbar. Sie ent- 
sprechen meiner Einschat- 
zung nach den Risken die 
etwa Osterreich bei der 
europaischen Integration 
eingehen muB. Mit anderen 
Worten: ohne Einsatz wird 
man nie einen Fortschritt 
erreichen

Sre AaAea Aea/e das Aar/e 
AM/e/nanderpra/Zen der 
gegeasa/z/reAea S/aadpaaA- 
/e maerAa/A der s/orr ears- 
cAea Vo/Asgrappe Azrr. 
/Arer Aerdea Zea/ra/orgaar- 
sa/roaea Aaa/aaA arr/er/e- 
Aea Aoaaea. Kaaa Azrr . darf 
eme Vo/Asgrappe ra eraem 
S/adram derar/ dtvcrgrcrea- 
der S/aadpaaA/e aAerAaap/ 
ra eraea VerAaad/aagspro- 
ze/1 /re/ea oAae /aAr/assrgza 
Aaade/a. IVare es areA/ ra/- 
samer, zaers/ dea /(oaseas 
raaerAa/A der Vo/Asgrappe 
za saeAea aad aacA za 
errcrcAca, se/As/ rveaa drese 
aoeA JaAre daaera so///e?

Das giaube ich jedenfaiis! 
Denn ich bin uberzeugt, daB 
gegen den Wiiien einer 
gewichtigen Gruppc inner- 
haib der Voiksgruppe dieses 
Modcil nicht durchgesetzt 
werden kann. ich giaube, 
daB auf jeden Faiien ein 
Konsens notwcndig ist um 
auch wirkiiche, effektive 
Mitbestimmungsrcchte zu 
erhaiten.

ich bin da ganz ihrer Mci- 
nung und haite die Frist von 
etwa zwei, drei Jahrcn fur 
das Erreichen eines soichcn 
Konsens fur rcaiistisch.

Dan A e /Ar das GespraeA.
Ivan Lukan

Občni zbor graških 
študentov z novo 
strukturo v leto 1991

Decembra je Kiub sioven- 
skih študentk in študentov v 
Gradcu imei svoj občni zbor. 
Po poročiiu starega odbora o 
svojem več ati manj uspešnem 
dciu, v katerem je nakazat 
tudi težave, s katerimi se je 
srečevat pri svojem deiova- 
nju, in po živahni razpravi o 
poročiiih je stari odbor pred
stavi) svojo zamisci o struk
turni spremembi kiuba.

Nov koncept temciji na 
razdciitvi naiog in pristojnosti 
po referatih. Sodciovanjc 
med referenti zagotavijajo 
javne seje, ki se jih morajo 
udcieževati vsi referenti. Te 
se skiicujejo najmanj na štiri
najst dni. Predsednika v tra- 
dicionainem smisiu ni več. 
Namesto njega eden izmed

referentov skrbi za brezhibno 
dciovanje tega sistema. Refe
renti sc v tej dodatni funkciji 
po rotacijskem sistemu 
menjajo vsaki mesec.

Veiika večina je ta prediog 
sprejcia z navdušenjem. 
Odsiej so za referate odgo
vorni: Dominik Kert (referat 
za šport), Marko Kušcj (refe
rat za javno obveščanje), Cirii 
Hudi in Siiva Krivograd (re
ferat za ureditev kiubskih 
prostorov), Stefan Mcrkač in 
Peter Wuzciia (referat za 
zunanje zadeve), Toni Štern 
in Marko Jernej (referat za 
finance), Pcpcj Jcnschatz 
(tajništvo), Edi Trampusch 
(referat za izobraževanje in 
arhiv), Babara Jop (referat za 
kuituro).

AforožA; A;;/;;;;v;; dr; c vi, A; .str; že 22. priredi/; oire osred- 
H/i A;d;;/rr;i organizaci/i AorožAi/; .S/oveaeev, .S/oveavAa 
pro^veiaa zveza ir; A*ržčar;.sAa A;d/;;rr;a zveza, .so .s/overrsAi 
y'avr;o.s;i yicer razžirdi pog/ed a a a/pe-jadrar;.sA; prostor, 
znotraj .s/ovensAe narodnostne sAnpnosti pa žai niso pri
vedi;' do zaželenega in potrebnega zbliževanja nasprotnjo- 
eib si taborov oz. pogledov. DisAnstja o etnični zbornici se 
je v neAoferib trenntAii; spnstiia celo na neAtdtarno raven.

IVAN LUKAN

Tudi obisk dvodnevnih pri
reditev na ceiovški univerzi je 
močno zaostajat za pričako
vanji, tako da bodo morah 
organizatorji resno razmišija- 
ti, aii je za tak nerazveseijiv 
razvoj kriv čas počitnic, kraj 
prireditve aii ceio tematika. 
Zadnje verjetno najmanj, saj 
sta prirediteija 22. koroških 
kulturnih dni pri načrtovanju 
programa oz. izbiri tematike 
upoštevata zeio aktuaina 
vprašanja znotraj manjšine, 
kot je biia to predstavitev in 
razprava o Pernthaierjevem 
modelu javnopravnega 
zastopstva manjšine (etnična 
zbornica), vkijučena pa so 
biia tudi pereča vprašanja v 
prostoru Aipe-Jadran, ki je 
za siovensko narodnostno 
skupnost nedvomno odločii- 
nega pomena.

Identifikacija 
s prostorom Aipe-Jadran

Po uradni otvoritvi 22. 
koroških kuiturnih dni, ki jo 
je opravi) tajnik Siovenske 
prosvetne zveze dr. Janko 
Maiie, je Siovenski inštitut za 
proučevanja prostora Aipe- 
Jadran predstavi) rezuitate 
raziskovainega projekta 
„Funkcija in identifikacija s 
prostorom Aipe-Jadran".

Uvod je pripravit posiovo- 
dja inštituta Franc Wedcnig, 
siediii so referati čianov pro
jektne skupine in sicer dr. 
Kurta Traara, univ. doc. dr. 
Aibcrta F. Rcitercrja ter 
dipi. inž. Ernsta Gehma- 
cherja. Izvedbo raziskave v 
Sioveniji in Furianiji-Juiijski 
krajini sta s svojim sodeiova- 
njem podprta univ. prof. dr. 
Niko Toš, univerza Lju
bljana, ter univ. prof. dr. 
Aieš Lokar, univerza Videm, 
ki je hkrati tudi predsednik 
Centra za internacionaiiza- 
cijo podjetij.

Cicde identifikacije prebi- 
vaistva s prostorom Aipe- 
Jadran je študija pokazaia, da 
kijub prisotnosti negativnih 
ocen ter zgodovinskih remi
niscenc v raziičnih deiih pre- 
bivaistva v tej regiji previa- 
duje združevaini eiement. 
Nadaijnja ugotovitev empi
rične raziskave, ki je biia 
izvedena iani v poietnih 
mesecih v osrčju Aipe- 
Jadranskc regije, na Koroš
kem, v Furianiji-Juiijski kra
jini ter v Sioveniji - povpraša- 
nih je bito 65o oseb - je biia, 
da poteg starih (nacionaina in 
nacionaino-državna identifi
kacija) pridobivajo na ugiedu 
tudi nove identitete kot so 
Aipe-Jadran, Srednja Evro

pa, Evropa. S tem v zvezi 
je posebno očitina usmeritev 
Slovenije oz. njenega prebi- 
vaistva v prostor Aipe- 
Jadran oz. v Evropo naspoh.

Giede pripravljenosti za 
sodeiovanje s sosednjimi 
regijami rezuitat ankete 
izkazuje, da so za tako sode
iovanje najbolj odprti Sio- 
venci v Sioveniji, najboij re
zervirani" - posebno kar se 
tiče odnosov do Siovencev - 
po so Furiani. Pozicija 
Korošcev je nekako med 
obemi.

O bodočnosti Deiovne 
skupnosti Aipe-Jadran, ki 
obstaja že 12 iet, pa anketa 
opozarja, daje ie-taogrožena 
po eni strani zaradi njene eks- 
cesivne rasti, po drugi strani 
pa zaradi razvoja v Jugosia- 
viji. ..Mata srednja Evropa" 
bo imeia resno perspektivo ie 
tedaj, če ji bo uspeio vsem 
prebivaicem posredovati ob
čutek, da spadajo skupaj, je 
rečeno v študiji, ki pa žai še 
ne upošteva posiedic novo
ustanovljene širše deiovne 
skupnosti, Pentagonaie.

Etnična zbornica

Popoidanski dei prvega 
dneva je bit namenjen široki 
razpravi o prediogu prof. 
Petra Pernthaierja za javno
pravno predstavništvo (et
nična zbornica) za koroške 
Siovence, povezano z vpraša
njem, aii bi tak modet pome
nit zares tudi njihovo avtono
mijo. Razprave ob podiju so 
se poieg avtorja univ. prof. 
dr. Pernthaierja udeiežiii še 
južnotiroiski zgodovinar 
Leopoid Stcurcr. Boris Jesih 
z inštituta za narodnostna 
vprašanja v Ejubijani, cciov- 
ški odvetnik dr. Scpp Brug- 
ger ter tajnika obeh osrednjih 
poiitičnih organizacij koro
ških Siovencev, dr. Marjan 
Sturm in mag. Marjan Pipp. 
Diskusijo pa je vodii dr. 
Janko Zerzer.

Univ. prof. Pernthaier iz 
Innsbrucka je v svojem pri
spevku zagovarjat svoj nrodei 
in koroškim Siovcncem pri
poročat ustanovitev take 
etnične zbornice, ki naj bi 
funkcionirata na osnovi pri- 
znavainega principa, ki pa ga 
objektivno ne bi smeti pre
verjati. Ziorabo takega mo- 
dcia s strani večinskega na
roda Pernthaier ni izkijučii, 
navcdci pa je, da bi se 
kontroia iahko izvedia preko 
pasivne voiiine pravice z 
nekakšno posebno voiiino 
komisijo, ki hi iziočiia očitne 
primere ziorabe. Voiitve v 
entnično zbornico naj bi po
tekate hkrati z dežcinozhor- 
skimi voiitvami po vsej

22.kom§ 
znamenji 
in potemi
Koroški. Stroške za tako 
etnično zbornico naj bi nosita 
država oz. dežeia, naj- 
pomemnejše odprto vpraša
nje po Pernthaierjevem mne
nju pa je, aii bo zvezni 
zakonodajalec spioh pripra
vljen odstopiti svojo sedanjo 
pristojnost v zvezi z manjšin
sko zakonodajo oz. pristoj
nostjo.

Odvetnik dr. Sepp Brug- 
ger je izrazil dvom v efektiv
nost posebne voiiine komi
sije, ki naj bi ocenita, kdo ima 
pasivno voiiino pravico. 
Giavni probiem v zvezi z 
etnično zbornico za Brug- 
gerja niso voiitve, marveč 
pristojnosti take zbornice ter 
stroški, ki bi z njo nastaii 
(po mnenju Bruggerja okrog 
20 miiijonov šiiingov). S tem 
v zvezi je dejai, da bi taka 
zbornica morata imeti jasne 
in močne kompetence v vseh 
vprašanjih siovenske na
rodnostne skupnosti (vkiju- 
čno pravico veta itd.) ter 
da bi se moraii o njih naj
prej jasno izjaviti dežeina in 
zvezna viada. Organiziranost 
zbornice da je ob tem vpraša
nju sekundarna zadeva, je 
menii Brugger, in se hkrati 
boij zavzet za sanacijo „sta- 
rega slovenskega doma" kot 
za ustvarjanje novega.

Zgodovinar Leopoid Steu- 
rcr je koroškim Siovcncem 
odtočno odsvetovat ustanovi
tev take etnične zbornice, saj 
ta ne bi privedia do demokra
tičnega sožitja med večino in 
manjšino, ampak ceio pove
čata konfliktnost, ker bi se na 
Koroškem uvcijavii ..koncept 
ctnocentrističncga obiiko- 
vanja blokov". Stcurcr je na
dalje opozorit na dejstvo, 
da bi biia siaba udetežba 
na voiitvah voda na mtin 
tistim, ki staino skušajo kra
titi pravice koroških Sioven
cev.

Posvari) pa je tudi pred 
možnostjo, da bi taka etnična 
zbornica sčasoma postaia 
stranka in sc - kot pred njim 
Brugger - izrckei za pospe
šeno demokratizacijo znotraj 
sedaj obstoječih siovenskih 
struktur. Najprej je treba 
najti konsenz znotraj na
rodnostne skupnosti, kajti 
ustanovitev etnične zbornice 
brez pravih kompetenc bi 
pomenita samo prenašanje 
notranjega spora oz. razkota 
med Siovcnci na drugo 
raven.

Boris Jesih je prav tako 
posvari) pred nepremišlje
nimi koraki iti menii, da mora 
hiti najprej dosežen konsenz 
znotraj siovenske narodnos
tne skupnosti. Gtavno vpra
šanje, na katero pa Pcrntha- 
ierjeva študij;; ne daje odgo
vora, je funkcija oz. kompe-
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škikuMumidneviv 
ju prosit tnt AtpeJadran 
like znotraj manjsme

tenca takega organa. Če 
zbornica ne preseže posveto- 
vatne funkcije in ne soodioča 
v bistvenih vprašanjih sioven- 
ske narodnostne skupnosti, 
ni nikakršna pridobitev za 
koroške Siovence. Upošteva
joč realnost pa se je treba 
vprašati, kaj je na Koroškem 
sploh uresničljivo, je dejal 
Jesih.

Kot (edini) vneti zagovor
nik etnične zbornice ob 
podiju se je publiki potem 
predstavil tajnik NSKS mag. 
Marjan Pipp: „Narodni svet 
se je izrekel za Pernthalerjev 
model še preden je bil ta 
izdelan...", je v stilu politič
nega začetnika razgrnil de
mokratični razum svoje 
organizacije. O modelu pri 
tem ni veliko govoril, spravil 
se je raje na notrajne sloven
sko bojišče. Vsul je ploho 
napadov na ZSO in na vse, 
kar je idelološko, organiza
cijsko in drugače v njeni 
bližini. Predstavil pa se je 
seveda tudi kot dolgoletni 
zvestni spremljevalec bivšega 
državnega poslanca Smol- 
leja. Pohvalil ga je za njegove 
uspehe, kakršnih obe osre
dnji organizaciji prej nista 
dosegli. Oh koncu pa je celo 
dejal, da smo koroški Slo
venci celo že korak pred 
evropskim razvojem, saj smo 
že na poti, da dosežemo stop
njo „urcjenega in organizira
nega pluralizma"...

Tajnik ZSO dr. Marjan 
Sturm je v svojem referatu k 
temi etnična zbornica dejal, 
da je model zanimiv, da pa je 
treba temeljito preveriti nje
gove prednosti in tudi slabo
sti ter da je ključno vpraša
nje. kje naj bi tak model delo
val. Zanj so odprta vprašanja 
možnosti manipulacije, ali je

pasivna volilna pravica za
dostna kontrola proti zlo
rabi takega zastopstva, kaj je 
s kompetencami te zbornice, 
saj dežela ni izdelala nobenih 
konkretnih predlogov itd. 
Upoštevajoč sedanjo situa
cijo oz. razkol znotraj sloven
ske narodnostne skupnosti se 
je Sturm izrekel za daljšo 
dobo, v kateri bi ta model 
stvarno prediskutirali. Po 
mnenju tajnika ZSO je bolj 
pomembno kot diskusija o 
etnični zbornici, da se 
koroški Slovenci zedinijo za 
novo spomenico, za narod
nostni program, ki bi slu
žil kot izhodišče za uskla
jeno politiko. Ob tem pa je 
Sturm preveč časa zapravil za 
repliko na provokativni Pip- 
pov nastop, ki je bil deležen 
najhujše kritike poslušalstva 
in tudi nekaterih udeležencev 
podija.

V nadaljnji razpravi se o 
modelu samen skoraj ni več 
govorilo, v ospredju je bil 
razkol med koroškimi Slo
venci, ki sta ga v diskusijo 
vnesla oba tajnika. Sepp 
Brugger je dejal, da ob poslu
šanju obeh tajnikov razume 
diskusijo o novem zastopstvu 
znotraj Slovencev, da pa tako 
zastopstvo kljub temu ne bi 
prineslo rešitve, marveč celo 
povečalo zaostrovanje.

Jasen je bil tudi univ. doc. 
dr. Erik Prunč, ki je že 25 let 
v eksilu. Obema osrednjima 
organizacijama je očital, da 
nista sposobni voditi kultur
nega dialoga ter da vnašata 
razdor v slovensko narodno
stno skupnost. Dejansko gre 
med obema organizacijama 
za to, ..kdo je velik petelin na 
majhnem gnojniku. ne pa 
majhen petelin na velikem 
gnojniku!" Kar se tiče

etnične zobrnice pa je Prunč 
menil, da je treba najprej 
sanirati socialno-psihološko 
okolje in šele potem govoriti 
o takem projektu.

Akademik prof. dr. Bogo 
Grafenauer je koroške Slo
vence opozoril na to, da 
zapirajo oči pred resno eksi
stenčno krizo, v kateri se 
nahajajo, in jih pozval k več
jemu soglasu. Tudi Grafe
nauer se je izrekel proti 
vsakršni prehitri odločitvi v 
zvezi z etnično zbornico.

Bivši državni poslanec 
Smolle - ponovno je spomnil, 
da v štirih letih svojega parla
mentarnega mandata ni pri
šel do besede v Slovenskem 
vestniku - pa je menil, da 
zanj diskusija sploh ni več 
potrebna ter da gre samo za 
to, ali se Slovenci odločijo za 
Pippov (etnocentristični) ali 
Sturmov (interetnični in 
multikulturni) model...

Ravnatelj dr. Reginald 
Vospernik se ni strinjal s 
Sturmovim stališčem, da ima 
človek v današnji multikul
turni in interetnični družbi 
več identitet, in dejal, da ima 
samo eno identiteto in ta je 
etnična, da pa ima seveda več 
interesov. Glede narodno
stne politike je dejal, da v 
hudo krizo niso zagazili Slo
venci, marveč slovensko vod
stvo, kar se izraža tudi v raz- 
govorni kulturi.

Dr. Jože Messner je menil, 
da prihaja diskusija o predla
ganem zastopstvu za koroške 
Slovence prepozno. Poudaril 
je tudi, da bi se prevzem 
cntocentrističnega modela za 
koroške Slovence končal 
porazno. Kom. sv. Franc 
Rutar je menil, da bi se 
morala deželna vlada čimprej 
izjasniti o kompetencah take

zbornice, dr. Franci Serajnik 
pa je odklonil vsako kon
strukcijo, ki bi bila samo gla
sovalni stroj in nič več, kot to 
očitno hočejo nekateri zno
traj slovenske narodnostne 
skupnosti. Izrekel se je za 
nadaljnjo, toda strokovno in 
trezno razpravo o predlože
nemu modelu.

Nova knjiga
o manjšinah

V okviru 22. koroških kul
turnih dni sta akademika dr. 
Bogo Grafenauer in dr. 
Anton Vratuša predstavila 
knjigo „Narodne manjšine", 
ki jo je izdala Slovenska aka
demija znanosti in umetnosti 
v Ljubljani. Knjiga obravna
va položaj slovenskih narod
nostnih skupnosti v Avstriji 
Italiji in na Madžarskem, 
srbske in hrvaške skupnosti 
predvsem na Madžarskem in 
v Rumuniji ter drugih jugo
slovanskih manjšin v Bolga
riji, Albaniji ter Grčiji.

..Najbolj podrobno je ob
delana problematika slo
venskih manjšin, to pa zaradi 
tega, ker se v Sloveniji najdlje 
ukvarjamo s tem", je dejal dr. 
Vratuša v razgovoru za naš 
list in dodal, daje Medakade- 
mijski odbor, v katerem 
sodelujejo predstavniki vseh 
osmih jugoslovanskih akade
mij znanosti in umetnosti s 
tem nasledil tudi lepo in 
bogato dokumentacijo. 
Avtorji knjige so iz vseh aka
demij, pristop pa je interdis
ciplinaren.

Dr. Vratuša je nadalje 
dejal, da si je Medakademij- 
ski odbor zastavil nalogo, da 
v prihodnjih petih do osmih 
letih obdela vse manjšine v 
sosednjih državah.

Kulturna izmnejava
v prostoru Alpe-Jadran

22. koroški kulturni dnevi 
so se končali s podijsko dis
kusijo na temo ..Kulturna 
izmenjava v prostoru Alpe- 
Jadran". V njej so raz
pravljali slovenski minister za 
kulturo Andrej Capuder, 
koroški deželni poslanec 
Peter Kaiser, vodja novega 
Avstrijskega inštituta za 
vzhodno in jugovzhodno zgo
dovino v Ljubljani Feliks J. 
Bister, Leopold Melichar z 
Avstrijskega kulturnega inš
tituta v Zagrebu, bivši vodja 
kulturnega urada v Beljaku 
Adolf Scherer, ter Heimo 
Steps iz kulturnega oddelka 
štajerske deželne vlade v 
Gradcu.

Minister Capuder, ki je 
kljub drugačnim vestem le 
našel pot v Celovec, se je 
izrekel za ..oživitev bivših 
lepih časov", ko se je upravi
čeno govorilo o dejanski kul
turni izmenjavi med Slove
nijo in Koroško na področju 
gledališča, umetnosti, za
ložb, glasbe itd. Poudaril 
pa je, da bo slovenska kul
turna politika v tej izmenjavi 
dala prednost slovenskemu 
življu na Koroškem in se 
zavzemala za korektnost 
avstrijske politike v odnosu

do slovenske narodnostne 
skupnosti. Glede bodočega 
narodnopravnega statusa 
Slovenije pa je menil, da bo 
Slovenija, tako kot to želi 
tudi Hrvaška, verjetno skle
pala separatne pogodbe s 
sosednjimi državami in kre
pila skupne interese z njimi.

Feliks Bister je predstavil 
načrte novega avstrijskega 
inštituta v Ljubljani in pouda
ril, da naj ta ne služi le raz
vijanju boljše koordinacije na 
znanstvenem področju, mar
več naj tudi pospešuje sode
lovanje med Avstrijo in Slo
venijo nasploh, še posebej pri 
realizaciji razikovalnih pro
jektov. Tudi podeljevanje 
znanstvenih mesečnih štipen
dij se je že začelo, načrto
vana pa je tudi izmenjava 
tako profesorjev kot tudi štu
dentov med univerzami na 
Dunaju, v Budimpešti, 
Zagrebu, Ljubljani in tudi 
Trstu.

Deželni socialistični posla
nec Peter Kaiser je v svojem 
prispevku podprl idejo o 
Evropi regij in se izrekel proti 
obujanju starih nacionali
zmov. Dejal je, da bo inter- 
kulturnost postala eden od 
osrednjih pojmov v sožitju 
narodov v tem delu Evrope. 
Glede koroškega proračuna 
za kulturne dejavnosti v pro
storu Alpe-Jadran pa je 
dejal, daje izpolnitev Haider
jevih lepih obljub ob njego
vem obisku v Ljubljani (ko
roški kulturni dnevi v Ljub
ljani, slovenski kulturni 
dnevi na Koroškem, izme
njava gledaliških in glas
benih produkcij itd.) v resni 
nevarnosti, saj je koalicija 
FP/VP močno znižala pro
račun za kulturne dejavnosti 
v prostoru Alpe-Jadran.

V kratki duskusiji je strok, 
nadzornik dr. Anton Feinig 
opozoril na to, da je alpe- 
jadranska ideja posebno na 
kulturnem področju še daleč 
od zastavljenega cilja. Kot 
primer je navedel razstavo v 
Čedadu z enojezičnimi na
pisi, kar pa ni izjema. Pred
stavnik „a!pe-adria-aktiv" 
Wintersteiner je obžaloval, 
da na razpravo ni bil povab
ljen zastopnik kulture iz 
Italije in kot tudi ravnatelj 
Vospernik podprl pospešeno 
izmenjavo dijakov s ciljem 
izpopoljnevanja jezika ter 
spoznavanja kulture soseda. 
Dr. Franci Zwitter st. pa je 
menil, da je bila vloga in pri
spevek manjšin v kulturni 
izmenjavi premalo upošte
vana ter poudaril, da uradne 
strukture DS Alpe-Jadran še 
sedaj niso pripravljene sode
lovati z manjšinami, ki žive v 
tem prostoru. Posebno koro
ška uradna politika se je v 
preteklosti pri tem posebno 
..izkazala".

Spored 22. koroških kul
turnih dni sta zaokrožila 
Mariola Egger in Georg 
Gombos z referatom na temo 
..Interkulturnost in etnič
nost: odnos do avtohtonih in 
novih manjšin". Univ. doc. 
dr. Arnold Suppan pa je v 
svojem referatu obravnaval 
problematiko Nemcev v Slo
veniji med obema vojnama.
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,,ZAra/? sva o Ja v janao^J /zrcčea;o acAa) otaca) o //Ara 
žea.sAe n y/ovea^A/ //fera/ar/ /n o /t/.sat<?/)/ca/?, /a' ptTejo u .s/o- 
vcaič/a/" ;'g v aro Ja Jg/a/a AoroiAa av/or/ca /a orgaa/za- 
a?rAa L/f^raraega /oraaa; A7a/a //aJcr/ap /a a a Aoaca .sro- 
ygga Ara/Aega rc/era/a /zraz//a .se a/raajg, Ja „ aa/a Ao a.s/rg/o 
v.saj r t?Ar/.s?7; aaAazaJ A a/ar ra o zgoJor/ao s/ovea.sAe žea- 
sAe /a a/gagga atesta Igr sa/aazaveJaa/a r časa Igr JražA/,
AaAor la J/ aaAazal/ žea.sAe //Ae, A/ y'/A aa.se JražAe po Jp/- 
ra/o /a arg//ar//ayo."

O pr/rgJ/lr/, A/ /g polgAa/a 75. Jecea;Ara r 77/i/ a/ae/a/- 
Aor r Cg/orca, .so?o zg poroča//, laJ/ o t'.seA Za Z rg/gralor 
aa/r. pr o/. Jr. 77g/gg C/ač/čgrg /a arlor/cg 5//r//'g Rorora/A.
Za poročaajg o J/.sA??.s?)7, A/ y'g A//a laJ/ zaa/oara, /a o 
popo/Jaa.sAgo? ^porgJa pa aaor laAral ža/ a/ o.sla/o pro.slo- 
ra. 77?J/ ag za /z.s/gJAg igga //igraragga - žeasAega? - zase- 
Jaaya. Avlor/ce /n referentke /Zferarnega Zoroma v Ce/orcu

Literarni forum o problemih ženske kot 
ustvarjalke je bii potreben in koristen!

KULTURNE
NOVICE
NOVA GORICA. -

..Manjšine v srednji Evropi 
1900 do 1945" je bil naslov 
kulturne prireditve v kultur
nem domu v Novi Gorici 
nekako sredi decembra, ki jo 
je pripravil avstrijski gene
ralni konzulat v Milanu. Tra
jala je tri dni. spregovorilo pa 
je več kot dvajset referentov 
iz Varšave, Bukarešte, Pra
ge, Stuttgarta, Rima. Inns
brucka, Dunaja in drugih 
mest srednje Evrope. Drugi 
dan je bilo na sporedu branje 
lirikov različnih manjšin iz 
tega prostora: Slovenijo je 
predstavljal Lajos Vence, 
Koroško pa Gustav Januš.

Marjeta NovaA-Ka/zer

Govorili smo že o ženskih 
likih (lepa Vida in mati - 
mučenica), ki sta najbolj raz
širjena, o pogojih, v katerih 
morajo avtorice največkrat 
ustvarjati (med kuhanjem, 
pospravljanjem, ob kuhinjski 
mizi...), o kritikih, ki žensko 
literaturo kaj radi diskvalifici
rajo kot sentimentalno, neli- 
terarno ipd. Alenka Puhar
jeva je v diskusiji dejala, da je 
sicer res, da kritiki pisateljice 
strožje ocenjujejo, da jih 
založniki manj tiskajo, „ven-

Zgodovinska učna ura v 
Siovenjegraškem muzeju

Ob nedavnem simpoziju (z 
udeležbo slovenskih zgodovi
narjev z obeh strani meje), 
namenjenem letošnji 70-let- 
nici koroškega plebiscita, je 
slovenjegraški muzej po
skrbel tudi za razstavo v svo
jih prostorih, kjer je na ogled 
veliko zgodovinskega gradiva 
iz plebiscitnih časov, pa tudi 
iz starejšega in kasnejšega 
obdobja. Razstava je zasno
vana na naslednjih izhodiš
čih:

- Koroška je zibel slovenstva, 
Celovec pa kot rojstni kraj 
težnje po Zedinjeni Sloveniji 
najpomembnejše slovensko 
središče v 19. stoletju.
- Po vojaškem porazu Avs
trije v 1. svetovni vojni so Slo
venci precenjevali tabor zma
govalec, v katerem je bila tudi 
nam izrecno nenaklonjena 
Italija, kot tudi vlogo svoje 
narodne zavesti.
- Slovenci so bili izpostavljeni 
zelo močni nemški propagan
di, ki jo je še stopnjevala slaba 
jugoslovanska uprava volilne 
cone A. Tej propagandi je 
uspelo prepričati prebival
stvo, da se ne združuje le z 
matičnim slovenskim naro
dom, temveč še mnogo bolj z 
zaostalo, tako rekoč barbar
sko Jugoslavijo (Srbijo).
- Splošni nenaklonjenosti 
Slovencem se je pridružilo 
tudi celovško cerkveno vod
stvo. Od vseh izobražencev je 
Slovenec podpiral le del 
narodno zavedne duhovšči
ne.
- Na avstrijski strani je proti 
Slovencem deloval dobro 
utečen nemški upravni aparat 
z dotokom sredstev iz veli
kega nemškega prostora proti

neizkušeni iz kmečkega sloja 
izoblikovani slovenski upra
vi, brez pomembnejšega 
denarnega vira.
- Delo mednarodnih komisij 
je bilo pristransko. Celoten 
potek plebiscita na osnovi 
neobjektivnih volilnih sezna
mov je šel močno v prid avs
trijski strani.
- Dejstvo je, daje za Jugosla
vijo kljub vsemu glasovala 
večina prebivalstva v vseh 
občinah južno od Drave in 
tudi v štirih severno od nje.
- Izid 59 : 41% za Avstrijo je 
ob upoštevanju vseh teh oko
liščin dejansko še vedno zgo
dovinski uspeh koroških Slo
vencev, ki so po drugi strani s 
svojo zelo številčno opredeli
tvijo za Avstrijo tudi odlo
čilno pripomogli k meji na 
Karavankah.
- Čeprav je prirediteljem 
uspelo dobiti tudi nekaj gra
diva iz Koroškega deželnega 
muzeja v Celovcu, žal ostaja 
nesprejemljivo dejstvo, da so 
avstrijski arhivi o plebiscitu 
zgodovinarjem še vedno 
nedostopni.

Razstava je vredna obiska, 
saj je postavljena izvirno in 
zanimivo. V njej zlahka 
vidimo zametek stalne plebis
citne zbirke v tem muzeju. 
Razširiti bi jo bilo možno še z 
vpogledom v znane plebis
citne usode, npr. pisateljev 
Ksavcrja Meška in Prežiho
vega Voranca ter z dobrodo
šlo zbirko najpomembnejših 
slovenskih in drugih študij
skih virov. K slednjim gotovo 
sodi tudi lepo urejen in nati
snjen razstavni katalog trajne 
vrednosti, ki ga je napisal 
Marjan Kos.

F.L.

dar pa so hkrati izredno 
popularne". Kot primer je 
navedla Miro Mihelič, ki sicer 
ni prejemala literarnih na
grad, vendar pa je težko priti 
do njenih knjig, ker so raz
prodane ali pa izposojene...

Koroška avtorica Cvetka 
Lipuš je izrazila prepričanje, 
da odnos avtorjev do ženske 
še nikdar ni bil normalen. 
„Medtem ko so jo prej pogo
stokrat idealizirali (dobra 
mati...) pa zdaj prehajajo v 
drugo skrajnost s tem, da jo 
omejujejo na erotičen 
objekt!" Govor je bil tudi o 
strahu Slovenk pred „žen- 
skimi krožki", pred žensko 
solidarnostjo... T akšni krožki 
so v preteklih desetletjih v 
Ameriki in Angliji vsekakor 
dosegli precej sprememb v 
korist žensk in ženskega giba
nja. Je celo ta naš strah pred 
..gctoizacijo", pred ..ženskimi 
krožki" vzrok, da Slovenke 
nismo že več dosegle?

Kje dobite 
knpzm dar/

Knjižni dar iuhko 
kupite ati naročite na 
tajništvu SPK (tet. «463/ 
5143««/ 2«), pri krajev
nih stnvenskih prosvet
nih društvih, v knjigarni 
„Naša knjiga" v Cetov- 
cu, Pavličeva 5-7.

Alenka Puhar, k? med dru
gimi piše tudi raziskave o 
mitizaciji materinstva, je v 
popoldanskem programu 
predstavila lik matere v sli
karstvu. Živo je ilustrirala 
„čudno" podobo matere, „s 
hadrco", čokato, napol 
moško, prav takšna sc nam
reč pojavlja na slikah in v slo
venski literaturi, med drugim 
pa je ta mati tudi sinonim za 
domovino. Puharjeva je tudi 
prikazala, kako so nastopali 
proti meščanskim ženskam. 
Takšna ( z lakiranimi noh
ti...) Slovenka pač ne sme biti 
-nikdar in nikoli! Tako sc je v 
slovenski zavesti zasidral mit 
ženske, čokate, močne mate
re, kmetice z ruto itd.

Marjeta Novak-Kajzcr, ki 
sama piše (romane), je iz last
nih izkušenj govorila o izho
diščih svojega pisanja in pri
kazala poetične osnove last
nega ustvarjanja. Milena 
Merlak pa je govorila o zdom
ski ženski literaturi.

Da je bilo literarno sreča
nje uspešno, koristno in 
potrebno, med drugim govori 
tudi dejstvo, da so bili udele
ženci foruma prepričani, da 
bo treba s takšnimi priredi
tvami še nadaljevati, jih razši
riti na druga področja, jih 
organizirati tudi v Sloveniji (v 
Ljubljani). Udeleženke in 
udeleženci pa so si bili edini 
tudi v tem. da je solidarnost 
med ženskami ( vendar nc 
samo!) važna in potrebna za 
doseg enakopravnosti.

Štefka Vavti

CELOVEC. - Koroška 
delavska zbornica želi spod
bujati literarno delo na temo 
..delovni svet". Zato tudi 
letos razpisuje literarno 
nagrado. Dobitnik prve 
nagrade bo letos prejel 
100.000 šilingov, poleg tega 
pa bodo podelili še dve pri- 
znavalni nagradi (po 25.000 
šilingov). Podelili jih bodo 1. 
maja letos, avtorji pa lahko 
pošljejo svoja dela do 31. 
marca 1991 na naslov: AK 
Karntcn, Bahnhofstr. 3, 9020 
Celovec pod šifro ..Literatur- 
preis". V žiriji bodo Klaus 
Amann, Fred Dikermann in 
Humbcrt Fink.

CELOVEC. - IS. decem
bra je koroški referent za kul
turo dr. Peter Ambrozy na 
slavnostni prireditvi podelil 
letošnje deželne kulturne 
nagrade. Prejeli so jih: dr. 
Nikotaus Fhcodoroff, Corne- 
lius Kolig, Gerhild Tscha- 
chler-Nagy, dr. Lilian Fa- 
schingcr, Wolfgang Licbhart 
in dr. Werncr Woschnak.

CELOVEC. - V galeriji 
mladih umetnikov v delavski 
zbornici je bila v petek, 18. 
decembra otvoritev „Art 
3000", razstave predmetov iz 
stekla, lesa in kovine. Odprta 
bo tja do 11.januarja, ogle
date pa si jo lahko vsak delav
nik od 12. do 19. ure.

CELOVEC, DUNAJ. -
Gledališko in literarno dru
štvo „An Mur-Tibcr- 
Donau" je uprizorilo „Happy 
Baby " Maksa Gada (pre
miera je bila 21. decembra v 
Mariboru!). Igra, kije dvoje
zična (ncmško-slovcnska) 
obravnava usodo delavca v 
tujini, ki mu je ime Drago. Žc 
dalj časa dela v nemški deželi 
in tudi govori nemško, nje
gova žena Živa je noseča, 
govori slovensko, mož pa jo 
želi poslati nazaj v domovino. 
Zaradi nesreče v kemičnem 
podjetju v domači vasi. pa ji je 
vrnitev onemogočena....

Predstavo je skupaj s Slo
vencem Pepetom Starmanom 
zrežiral Burkhard Stuleckcr, 
igrata pa Marjeta Greif in 
Wilfricd Schcutz. Gledališče 
MU-T1-DO bo s to igro 
nastopilo tudi v Celovcu. Ter
mini: 7., 8. in 9. januarja ob 
20. uri v Hiši umetnikov v 
Celovcu.

Adventno petje ptiberških 
stovenskih društev

Da so slovenska društva v 
Pliberku med seboj tesno 
povezana, je ponovno po
trdilo skupno adventno petje 
15.12.1990 v farnih podružni
cah v Nonči vasi in v Zgornjih 
Libučah.

Advent naj bi bil čas miru, 
pričakovanja, razmišljanja, 
tišine in ljubezni. Večkrat pa 
se zdi, da v nemirnem, hrup
nem in napornem vsakdanu 
pozabimo na smisel adven
tnega časa. Zato je bilo zame 
in za druge domačine adven
tno petje, ki so ga izvedla dru
štva ..Edinost", ..Kralj 
Matjaž" in ..Podjuna" ter 
naraščaj ..Mlada Podjuna" in

učenci glasbene šole posebno 
lepo doživet advent.

Z ubranim in lepim petjem 
ter s povezavo, ki nas jc spod
budila k premišljevanju, jc 
vsem sodelujočim uspelo 
ogreti srca poslušalcev in 
marsikomu prižgati pravo luč 
v temo življenja.

McPZ ..Podjuna" jc popol
dne z glasbenim adventnim 
šopkom zaželel bolnim in 
osamljenim ženskam v plibcr- 
škern Domu za onemogle bla
goslovljen božič in zdravja 
polno, srečno novo leto.

Vsem sodelujočim dru
štvom velja moja zahvala.

M.V. iz Nončc vasi



SLOVENSKI VESTNIK Koroška / Kultura 4. januarja 1991 9

Izšla je kujigao 
avstnjski hnki - 
brez nemških besed!

Nc/cu; t/n/p/*c<7 božičem y'e h;7u v A7u.s;7orcm urh/vu 
v Cc/ovcu pret/jfav//cttu kuy7'gu ,,(J.sfcrrc/c///.sc/;g 
Lyr/Ar - unc/ Are/n JVorf Dcu/sch / A t'.s//*;)'.sA:u /;77ku - 
/vez /;<?m.s'A;;7; hc.scc/", A;/ jo je v Zu/ož/t; /7uymon 
;z<7a/ Ccru/c/ A77.se/;e.

Knjiga je zares pravo 
božično darilo avstrijskim 
narodnim skupnostim, saj v 
njej lahko beremo pesmi 
Romov, Karnerjev, Zidov, 
Hrvatov, Slovencev, Čehov 
in Madžarov v Avstriji. 
Izdajatelj, tirolski umetnik 
Gerald Nitsche, je knjigo (ki 
je dosledno dvojezična) opre
mil, priložena pa ji je še CD— 
plošča, na kateri je slišati 
avtorje - tudi ploščo je z glas
bo opremil izdajatelj sam, 
pri tem pa se je skušal vživeti 
v vsakega avtorja in zajeti 
vzdušje njegovih pesmi. 
Knjiga je pravi zaklad in je 
brez dvoma vredna višje cene 
( 590 šilingov, dobite pa jo v 
vseh knjigarnah!)Pred neka
ko letom dni je Gerald 
Nitsche potoval po Avstriji, 
obiskal vsakega avtorja, ki je 
zajet v njegovi knjigi, spozna
val „njegov svet", ki se mu je 
neizbrisno vtisnil v spomin.

Ob predstavitvi je sam dejal, 
da je bila zanj priprava knjige 
uresničitev otroške želje, da

je ob tem spoznal vrsto ljudi, 
ki jih je vzljubil, in da mu je 
žal, da je zdaj to delo kon
čano. To njegovo ljubezen do 
avstrijskih manjšin pa ja opa
ziti na vsaki strani, med vrsti
cami, slišati jo je na priloženi 
plošči, videti jo je v njegovih 
slikah...Predstavitev knjige v 
Musilovi hiši so deloma 
oblikovali - da ne rečemo 
improvizirali — avtorji sami, 
skupaj z izdajateljem, z gla
sbenim prispevkom Barbare 
Stromberger z židovskimi 
pesmimi...Poleg pesmi naj
dete v knjigi še rokopise 
avtorjev, eseje k zgodovini in 
kulturi avstrijskih manjšin,si 
lahko ogledate slike Geralda 
Nitscheja, ki je na Tirolskem 
zaslovel s svojimi pro- 
vokantnimi in kritičnimi sati
ričnimi objekti. Kot sem 
zapisala že v uvodu, je pravi 
zaklad, darilo večnarodni 
državi Avstriji (ki pa se žal 
dostikrat ne zaveda zaklada 
in bogastva, ki ga ima v svojih 
narodnih skupnostih!)

Št.V.

7*o s krvjo obse/ano srajco, saf/r/čen predmet 
Gera/da Mtsc/ie/a. najdete tud/ na ov/tku Anj/ge.

Bralna značka za šolsko !eto 1990/91
Slovenska študijska knjiž

nica (Mikschallec 4, Celovec, 
telefon: 1)463 32385) obvešča 
in vabi vse ljubitelje sloven
ske besede, da so knjige, ki 
jih je potrebno prebrati za 
pridobitev bralnih značk v 
šolskem letu 1990/91, na izpo
sojo v knjižnici.

Slovenska študijska knjiž
nica letos že 14. organizira 
akcijo ,.Bralne značke" (BZ) 
in vabi nanjo skupaj s sloven
skimi prosvetnimi društvi, z 
Mladinskim in Modestovim 
domom in slov. gimnazijo!

Potek dela: organizatorji in 
mentorji skušajo navdušiti 
čim več mladine za akcijo BZ.

Organizatorji in mentorji 
za določeno skupino bralcev 
določijo čtivo (za nas ga je

izbrala Slovenska študijska 
knjižnica na osnovi predlogov 
Zveze bralnih značk Sloveni
je), nato sc v šolah, v knjižni
cah, domovih in društvenih 
prostorih objavijo seznami 
najboljših mladinskih knjig. 
Knjige so razvrščene po sta
rostni stopnji in vsak bralec 
ima možnost, da si jih sam 
izbere. Prebrati pa mora vsaj 
5 knjig. Prijava je prostovolj
na!

Ko delo opravimo, mladim 
bralcem na svečanosti pode
limo značke in knjižne nagra
de. Na zaključno podelitev po 
možnosti povabimo tudi pisa
telje, ki berejo iz svojih del ter 
pripovedujejo o svojem živ
ljenju in delu.

Karavanški predor končan v roku?

V Cankarjevem 
domu „Dnevi 
plesa 1991"

Zveza kulturnih organizacij 
Slovenije, Združenje plesnih 
skupin Slovenije, Cankarjev 
dom in Lutkovno gledališče 
Ljubljana prirejajo od 10. do 
13. januarja v Cankarjevem 
domu v Ljubljani „Dneve 
plesa 1991".

Spored se pričenja s pred
stavo „Razpoka" plesnega 
teatra Ljubljana v četrtek, 10. 
januarja ob 20. uri v srednji 
dvorani CD.

V petek, 11. januarja bo na 
sporedu prvi del nagrajenih 
del Grand-Prixa Video Dan- 
se, Sete 1990, drugi del bodo 
predvajali v soboto, 12. 
januarja,, tretji pa v nedeljo, 
13. januarja. V petek bo 
gostovala plesna skupina iz 
Manchestra s produkcijo 
„Breaking new ground" 
(16.00, dvorana E 1).

V soboto bodo od 18. ure 
dalje nastopale različne slo
venske plesne skupine iz 
Velenja, Novega mesta, Ptu
ja, Ljubljane in Izole ter gos
tje iz Reke in Manchestra. 
Zaključek „Dnevov plesa 
1991" bo v nedeljo, 13. 
januarja ob 20.00 uri v srednji 
dvorani CD.

Posebno priznanje 
pisatelju 
Borisu Paho^u

Predsednik slovenskega 
Izvršnega sveta Lojze 
Peterle je v Ljubljani pode
lil posebno priznanje 
Borisu Pahorju, pisatelju, 
publicistu in dolgoletnemu 
uradniku revije „Zaliv" za 
njegov izjemen prispevek 
k utrjevanju slovenske 
zavesti in slovenkosti na
sploh, prispevek, ki je bil 
tržaškemu pisatelju dolga 
leta s strani prejšnje oblasti 
zanikan. Predsednik Pe
terle se je ..pisatelju mesta 
v zalivu", kot ga radi neka
teri imenujejo, in človeku, 
ki mu je bila vedno zelo pri 
srcu narodnostna usoda 
tržaških Slovencev, borcu 
proti vsem diktaturam in 
zagovorniku političnega 
pluralizma, opravičil za 
doslejšnjc nepriznavanje s 
strani slovenske uradne 
politike.

Kljub temu pa je Boris 
Pahor tudi tedaj sam poši
ljal svoje knjige nekaterim 
našim šolskim knjižnicam, 
kot je dejal v sproščenem 
pogovoru, ki se ga je ude
ležil tudi dr. Janez Dular, 
član izvršnega sveta skup
ščine Republike Slovenije, 
zadolžen za Slovence po 
svetu in narodnosti v Slo
veniji, in predlagal, da bi 
slovenske oblasti še pose
bej ovrednotile narodno
osvobodilni boj na Primor
skem, v katerega je ljud
stvo šlo brez ideološkega 
predznaka zato, da bi se 
končno zgodila slovenska 
suverenost.

ŠENTJAKOB. - Na sreča 
nju delegacij koroškega 
deželnega zbora in slovenske 
vlade, ki sta ga v okviru 
sestanka kontaktnega komi
teja vodila Max Rauscher in 
dr. Dimitrij Rupel, sta se obe 
strani strinjali, da je treba 
karavanški predor končati v 
dogovorjenem roku (L 
junij), pravtako pa tudi 
spremljajoče objekte in pred
vsem avtocesto (do konca 
leta), s čimer bi končno raz
bremenili mejna prehoda 
Ljubelj in Korensko sedlo.

Vendar vprašanje trase dovo- 
znice na avtocesto na Koro
škem še vedno ni povsem 
rešeno.

Pogovarjali pa so se tudi o 
hidroelektrarni na Golici. Pri 
tem je koroška stran vztraja
la, da se morajo držati dogo
vora, ki predvideva, da bo 
hidroelektrarna začela delo
vati konec februarja. Del 
nevplačanih sredstev za ta 
objekt bi Koroška vložila kot 
svoj delež v verigo savskih 
elektrarn.

Za zas/uge za cerkveno g/asbo je AršA/ škof dr. Egon 
Kape//ar; od/ZAova/ dva zas/užna cerkvena g/asben/Aa. 
Hem/no medaljo sta preje/a Anton Mucher /z Šenfpefra na 
1/aš/njab /n M/h/ Sadjak /z Gm/de/a nad P/zberkom. Škof je v 
svojem nagovoru posebno /zposfav/7 de/ovanje M/h/ja 
Sad/aka kot vod/a cerkvenega zbora /n organ/sta, pr/ /avdac/- 
j/, namenjen/ Mucher/u, pa je poudar/7 njegov pr/spevek pr/ 
pr/pra vab na papežev ob/sk /eta 1988. Pode//tve sta se ude/e- 
ž/7; tud/ obe oc/Z/kot/ančev/žen/.

SPD „Drabosiijak": Janez 
Lesjak spet za predsednika

Na rednem občnem zboru Slovenskega prosvetnega 
društva ..Drabosnjak" na Kostanjah nad Vrbo so člani 
društva za predsednika ponovno izvolili agilnega Janeza 
Lesjaka. Za podpredsednika je bil izvoljen Hanzi Draga- 
šnik. tajnik pa je postal Štefan Lesjak. Ostali odborniki 
so: Eva Dragašnik, Joachim Lesjak, Hermann Mačnik 
ml.. Erika Lukan. Milan Kupper, Ivan Lukan ter Her
mann Mačnik starejši.

Janez Lesjak je bi izvoljen za predsednika za eno leto, 
leta 1992 pa bo to funkcijo prevzel sedanji podpredsed
nik Hanzi Dragašnik.

Janez Lesjak je v svojem obširnem poročilu posebno 
izpostavil uspešno realizacijo Drabosnjakovega Pasijona 
na domačih kostanjskih tleh. Pasijonsko igro si je ogle
dalo več tisoč ljudi iz vse južne Koroške, prišlo pa je tudi 
veliko obiskovalcev iz Slovenije, med njimi celo pred
sednik slovenske vlade Lojze Peterle, minister za Slo
vence po svetu dr. Janez Dular ter drugi vidni politični ni 
kulturni delavci iz Koroške in Slovenije.

Uspel je tudi tradicionalni folklorni večer v Vrbi ter 
prav tako že vpeljana prireditev o domačih običajih in 
šegah. Slovensko kulturno društvo na severni jezikovni 
meji na Koroškem pa se je leta 1990 z obsežno informa
cijsko razstavo predstavilo tudi občanom Tržiča.

Občnega zbora sta se udeležila tudi tajnika SPZ in 
KKZ dr. Janko Malte in Nužej Tolmajer, ki sta društvu 
izrekla priznanje za požrtvovalno kulturno in narodno
politično delo na robu slovenskega naselitvenega 
območja. Novoizvoljenemu odboru pa sta želela veliko 
uspehov v prihodnjih treh letih.

EL.
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Sobota, v Domu sin- 40. SLOVENSKI PLES SPZ
5.1. dikatov

vCeiovcu

Nedeija, v farni dvorani !GRA APOSTOLOV (Max Meti/Lovro Kaseij) SPD ..Gorjanci"
6.1. v Kotmari vasi nastopa: gledališka skupina KPD ..Planina" iz Se
19.00 Pred igro poje Kvartet bratov Smrtnik

Nedeija, v farni dvorani Razstava: NOŠA IN OBLAČILNA KULTURA KPD ..Šmihel
6.1. všmiheiu VŠMIHELU IN OKOLICI
14.30 Sodeiujejo: MePZ Gorotan. etnografinja 

dr. Marija Makarovič, akad. siikarka Jana Doienc 
ter domači pripovedovaici.

Nedeija, v kuttumem domu PREMiERA !GRE ..Sen radiških noči'. SPD ..Radiše"
6.1. na Radišah nastopa: miadinska igratska skupina SPD
10.00 ..Radiše"

Nedeija, vkuitumem domu NOVOLETNI KONCERT SPD .Danica". SPD ..Danica"
6.1. všentprimoiu nastopa: miad. in mešani zbor ..Danica" in
14.30 vokaina skupina ..AVE" iz Ljubijane

Ponedeijek, v Hiši umetnikov PREDSTAVA „HAPPY BABV". nastopa:
7.1. in
torek.
8.1
20.00

v Ceiovcu gledališko in literarno društvo IVIU-TI-DO

Ponedetjek. pri kapucinih SLOVENŠČINA ZA ZAČETNIKE, 2. del. Sodaiitas
7.1. v Ceiovcu vodi: Franc Krištof
18. do 20.00

Torek. pri kapucinih SLOVENŠČINA ZA NAPREDUJOČE, 2 del. Sodatitas
8.1. vCeiovcu vodi: Franc Krištof
18. do 20.00

Torek, v domu SLOVENŠČINA ZA ZAČETNIKE, 2. del. Sodaiitas
8.1. v Tinjah vodi: dir. Mirko Srienc
18. do 20.00

Četrtek, v domu SLOVENŠČINA ZA NAPREDUJOČE. 2 del. Sodaiitas
10.1 v Tinjah vodi: dir. Mirko Srienc
18. do 20.00

Četrtek. v domu AVTOGENI TRENING ZA ODRASLE. Sodaiitas
10.1.
19.30

v Tinjah vodi: RosemarieTscherteu

Sobota. pri Tischierju NOVBOLETNI KONCERT nastopajo: Kvintet SPD Šentjanž
12.1. v Šentjanžu bratov Zupan, folklorna skupina SPD ,Trta" iz
19.00 Žitare vasi z Babjo hostejo in učenci gtasbene šoie

Sobota. v koncertni PLESSPO SPO
12.1. hiši
20.30 v Ceiovcu

Sobota, v kulturnem domu RADIŠKI PLES, igra: Trio ..Drava" iz SPD ..Radiše"
12.1.
20.00

na Radišah Boroveij

Sobota. pri šošterju Tradicionalni PODJUNSKI PLES SKDGiobasnica
12.1. vGiobasnici zabavata: ansambet Spomin in Avsenikov
20.00 humorist Franc Košir

Nedeija. v domu SREČANJE LOVCEV Sodaiitas
13.1.
14-20.00

v Tinjah

Torek. v domu UMETNOST V EVROPI - PARIZ, dlapreda Sodaiitas
15.1.
19.30

v Tinjah vanje p. Corneiiusa Dingsa

Nedelja. V dvorani nad igra RAZBOJNiK) !Z KARDERMOMME SPD Edinost
13.1. posojiinico nastopa: miadinska igraiska skupina SPD Škofiče
14.30 vškofičah Gorjanci iz Kotmare vasi
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MENJAVA DENARJA (VALUTE) dne 2.1.1991

dobite (šii.) plačate (šil.)

za 1 ameriški doiar $ 10,40 10,55
za langieškifunt č 20,25 20,40
za 100 franc, frankov f 205,90 207,50
za 100 itai. tir Lit 0,93 0,94
za 100 dinarjev DiN 60,00 80,00
za 100 švic. frankov sfr 828,50 834,30
za 100 hotand. guidnov Hfi 621,20 625,80
za 100 nemških mark DM 701,10 705,70
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SLOVENSKI VESTNIK
Rešitev prejšnje 
križanke
Kombinacijska
križanka
ANTON - EFEKT - ET - 
ISTOST - IVANOV - 
JULIE - KISLINA - 
KUSTOS - LENART - 
NA - OLE - SPARTA - 
STANA - STATVE - 
TORAN - TUF - USPE- 
VANJE - ŽE

Gornje besede vpišite v 
križanko vodoravno aii 
navpišno tako, da se bodo 
med seboj ujemale. Ko 
boste križanko rešili do 
konca, boste v navpični 
koloni, ki je označena s puš
čico, prebrali ime vrtne 
rastline, ki lepo cvete.

Jože Petetin

S
RS

J 4 13 32 35 44 (3t)
Joker: 415156 h. j.

TRIBUNA BRALCEV
P.n.
SLOVENSK) VESTNIK

Tarviserstr. ]6
9020 KLAGENFURT/CELOVEc

Nenadna smrt Milana Mikla

izjavi občnega 
zbora KSSS/b

Skupen KOKS

29. novembra je bila v Klubu slo
venskih študentov in študentk na 
Dunaju diskusija o skupnem 
KOKS. Takrat je tajnik ZSO dr. 
Marjan Sturm dejal, da je ZSO 
takoj pripravljena vstopiti v KOKS. 
če se bo v njem o važnih narodno
političnih vprašanjih odločalo z 
dvotretjinsko večino.

Na svoji minuli seji je KOKS 
sprejel spremembo poslovnika v 
zvezi z dvotretjinskim glasova
njem v vseh zadevah šolske zako
nodaje in izdelave finančnega pro
računa.

S tem so torej izpolnjeni vsi 
pogoji za vstop ZSO v KOKS. Zato 
ZSO pozivamo, da ostane zvesta

obljubi in da skupno s podorgani- 
zacijama SPZ in SŠZ neposredno 
vstopi v KOKS. Če tega ne bo sto
rila, bo dokončno dokazala, da ji 
sploh ni do skupnega zastopstva. 
Za KSŠŠ/D bo to vzrok, da izstopi 
iz koordinacijskega telesa ZSO in 
se s tem odpove sodelovanju s to 
organizacijo.

Neodvisen časopis

Leto dni je tega. odkar je Klub 
slovenskih študentov in študentk 
na Dunaju izvedel anketo o slo
venskih časopisih na Koroškem, s 
težiščem na nt in SV. Čeprav so se 
nekateri izgovarjali, da anketa ni 
bila reprezentativna, češ da je 
vprašalno polo izpolnilo le 200 lju
di, tudi oni niso mogli mimo tega. 
da se je skoraj 80 % povprašanih 
izreklo za skupen časopis, ki naj bi 
nadomestil nt in SV. kar je ven
darle viden znak.

Po objavi rezultatov ankete v 
Puntu je bila 19. januarja v klubu o 
tem diskusija z glavnima uredni
koma nt in SV Silvom Kumrom in 
Ivanom P. Lukanom. Toda že 
kmalu po tem je zamisel o skup
nem časopisu zamrla - edini argu
ment proti skupnemu časopisu je 
bil ta. da je treba najprej združiti 
organizaciji in šele potem njuna 
časopisa.

Ne glede na to. da je novi časo
pis smiseln le, če je neodvisen od 
vsakršne politične organizacije, 
imamo trenutno KOKS, ki združuje 
dokaj veliko število slovenskih 
organizacij in kot vse kaže. bo 
morala vanj slej ko prej vstopiti 
tudi ZSO. saj je z dvotretjinskim 
sklepanjem izpolnjen njen zadnji 
pogoj za vstop.

Pričakujemo torej, da se takoj 
po združitvi obeh koordinacijskih 
teles reši vprašanje neodvisnega 
časopisa.

KOKS naj da sredstva za nov 
neodvisni časopis ter bistveno 
zmanjša podpore za nt in SV. Če 
bo katera organizacija sposobna 
financirati svoj lasten časopis, naj 
ga. Vendar se nam zdi škoda 
finančnih podpor, namenjenih 
vsem koroškim Slovencem in Slo
venkam.

DUNAJ/SVATNE. - Tik 
pred novim letom se jc blisko
vito razširila žalostna vest, da 
je na Dunaju umrl 24-lctni 
študent veterinarstva Milan 
Mikci, doma iz Svatcn pri 
Podrožci. Kako je ugasnilo 
njegovo mlado življenje, še ni 
povsem znano, ker ugotovi
tve avtopsije še ni.

Milan naj bi, kot običajno, 
prišel za božične praznike 
domov, a ker ga ni bilo, ga je 
hotel brat obiskati v njego
vem stanovanju na Dunaju, 
vendar ga jc našel že mrtvega.

Pokojni Milan je bil naj
mlajši od osmih otrok 
Miklovc družine, znane tudi 
po Miklovi Zali, koroškem 
mitu, ki jc izhajala iz tega 
rodu. V svojem otroštvu je 
prevzel tradicionalno družin
sko zavednost in se vključil v 
razne kulturne dejavnosti 
doma pri šentjakobski katoli
ški mladini, kjer je vodil otro
ško skupino, ter v recitatorski 
skupini SPD Rož, bil pa jc

tudi pevec v njegovem meša
nem pevskem zboru. Kot 
dijak slovenske gimnazije in 
gojenec Marijanišča v 
Celovcu sc jc udejstvoval pri 
Koroški dijaški zvezi in igrat 
pri Odru mladje. Pomagal pa 
jc tudi pri realizaciji uprizori
tve Miklovc Zale na prostem 
leta 19H7 v rodnih Svatnah.

K zadnjemu počitku so ga 
na novo leto položili na far
nem pokopališču v Šentjako
bu. Mašo zadušnico jc bral 
župnik Jurij Buch, ob grobu 
pa so mu zapeli njegovi prija
telji, pevci Roža. Slovo jc bilo 
pretresljivo, polno solza in 
bolečine sorodnikov in števil
nih prijateljev.

Milan počiva, nemo jc 
odšel od nas. Vendar samo 
telesno, kajti v srcih matere, 
bratov in sestra bo ostal 
večno živ, pa tudi v spominu 
njegovih prijateljev in sovr
stnikov, s katerimi je delil 
svoje polno življenje.



4.-10.1. [TV AVSTR! JA 1 ] TV AVSTR! JA 2 ] TV SLOVENIJA
9.30 Avstrijsko gospodarstvo;
10.30 Fantom v operi; 12.25 
Orel in lev; 13.20 Moskovska 
mafija; 14.00 Pustolovščina v 
vesolju; 15.30 Otroški spored;
16.00 Oddaja za najmlajše;
18.00 Školjke in samotni zalivi;
19.30 čas v sliki; 20.15 Derrick;
21.20 Model in vohun; 22.40 
Poker Aliče.

12.55 Skakalna turneja; 16.25 
Report z borze; 17.30 Čudežne 
slike iz živalskega sveta; 18.00 
Moje ime je zajec; 18.30 VVurlit- 
zer; 19.00 Koroška danes;
19.30 Čas v sliki; 20.15 Simfo
nija v belem; 21.15 Glaver;
22.00 Čas v sliki 2; 22.25 Šport;
22.50 Spitting Image; 23.20 
Vitez kokosovega oreha.

9.00 Klub klobuk; 11.00 Vojne 
usode; 15.30 Sova, pon.; 17.00 
Dnevnik; 17.05 Srečanje v Izoli;
18.10 Spored za otroke; 19.30 
Dnevnik; 19.59 Zrcalo tedna;
20.20 Slovenci v Vatikanu;
21.10 Zakon v Los Angelesu;
22.00 Dnevnik; 22.20 Sova: 
Družinske vezi, Čistina; 0.15 
Video strani.

10.30 Daisy Miller; 12.00 Glave; 
12.45 Človek je pot; 13.40 
Palermo; 14.30 Srce milijonar
ja; 16.00 Otroški Wurlitzer;
18.00 Panoptikum; 18.30 
šport; 19.00 Milijonsko kolo;
19.30 čas v sliki; 20.15 Croco- 
dile Dundee; 21.55 Srčni list;
22.20 Aktualno; 22.25 Športna 
reportaža; 22.55 Grozljivi tujec.

11.50 Smuk - moški; 13.30 
Dober dan, Koroška; 14.00 
SP v šahu; 14.30 Report z bor
ze; 17.00 Ljuba družina; 17.45 
Kdo me želi; 18.00 Moje ime je 
zajec; 18.30 Slike iz Avstrije;
20.15 Življenje dolgo, na begu;
21.15 Židinja iz Toleda; 23.35 Iz 
glasbenih dvoran; 1.05 Poroči
la; 1.10 Ekslibris.

9.00 Radovedni Taček; 12.10 
Cirkus mednarodno; 15.50 
Žarišče; 17.00 Dnevnik; 18.30 
Divji svet živali; 19.12 Risanka;
19.30 Dnevnik; 19.59 Utrip; 
20.35 Show Rudija Carella;
22.15 Dnevnik; 22.35 Sova: 
Zlata dekleta, Neučakana 
pištola, Casanova.

10.30 Dunaj ob novem letu;
12.00 Ljubite Mozarta; 12.55 
Kompjutrska animacija; 13.35 
Čarobna piščal za otroke;
17.00 Hiti leta 1990; 17.30 X- 
Large; 18.30 Padec v divji- 
no;19.30 Čas v sliki; 20.15 
Kitajski narodni cirkus; 21.45 
Vizije; 21.55 Glasbene poseb
nosti iz Avstrije; 1.00 Gigolo.

Smuk - ženske; 12.55 Skakalna 
turneja; 17.15 Klub seniorjev;
18.00 Moje ime je zajec; 18.30 
Slike iz Avstrije; 19.50 Trije kralji 
pojejo; 20.15 Sahara; 22.00 
šport; 22.05 Sladka svoboda;
23.50 Chiller - hladen kot led; 
1.25 Poročila.

8.35 Otroška matineja; Živ žav, 
Cirkuške živali; 9.55 Zgodovina 
smeha; 10.45 Mati in sin; 12.50 
Ona + On; 15.30 Sova, pon.;
17.00 Dnevnik; 17.05 Povabilo 
na večerjo z umorom; 18.50 
Risanka; 19.30 Dnevnik; 20.05 
Cvetje v jeseni; 21.00 Dan v 
Vatikanu; 22.50 Dnevnik; 23.10 
Sova: Spet ti?

11.10 High Chaparrall; 13.05 
Razprave; 14.40 Full House;
15.30 Otroški spored; 16.00 
Oddaja za najmlajše; 18.00 Mi;
18.30 čez morja in gore; 19.30 
Čas v sliki; 21.15 Mike Ham- 
mer; 22.00 Pogledi s strani;
22.10 Naj nosi breme drugega; 
0.05 Aktualno; 0.10 Nočni 
sokol.

9.20 Slalom - ženske; 16.45 
Iščejo zaklad; 17.30 Lindens- 
traBe; 18.00 Alf; 18.30 VVurlit- 
zer; 19.00 Koroška danes;
19.30 Čas v sliki; 19.53 Vreme;
20.00 Kulturni žurnal; 20.15 
Dobro, da imamo Marijo; 21.15 
Šiling; 22.00 Čas v sliki 2; 22.25 
Voda kot znak moči; 23.10 
Hans Hartung; 0.00 Poročila.

9.00 Aliče v deželi risb; 9.30 Da 
ne bi bolelo: kajenje; 10.45 
Zrcalo tedna; 15.30 Sova pon.;
17.00 Dnevnik; 17.05 Mozaik;
18.30 Spored za otroke; 19.10 
Risanka; 19.20 Dobro je vedeti;
19.30 Dnevnik; 20.05 Komedi
ja; 22.00 Osmi dan; 23.10 400 
let slovenske glasbe.

10.30 Čarobna piščal; 12.40 
Šport v ponedeljek; 14.40 Full 
House; 15.30 Otroški spored;
16.00 Oddaja za najmlajše;
18.00 Mi; 18.30 Čez morja in 
gore; 19.30 čas v sliki; 20.15 
Reka je izginila; 21.07 Dallas;
21.50 Pogledi s strani; 22.00 
Dreamscape; 23.35 Nočni 
sokol; 0.20 Aktualno.

16.40 SP v plavanju; 17.00 
Strugar - poklic z bodočnostjo;
17.30 Orientacija; 18.00 Alf;
18.30 VVurlitzer; 19.00 Koroška 
danes; 19.30 Čas v sliki; 19.53 
Vreme; 20.00 Kulturni žurnal;
20.15 Da ali ne; 21.07 Zunanje
politični report; 22.00 čas v 
sliki 2; 22.25 Klub 2.

9.00 Zgodbe iz školjke; 15.00 
Žarišče; 17.00 Dnevnik; 18.10 
Spored za otroke: Lonček 
kuhaj, Zgodovina Vatikana;
19.10 Risanka; 19.30 Dnevnik;
20.05 J. Austten: Prepričeva
nje; 20.55 Rock maša; 22.00 
Dnevnik; 22.20 Sova: Policijski 
oddelek, Vellovvthread Street.

SR
10.30 Sahara; 12.10 Zunanje
politični report: 13.45 Vinarji;
14.40 Full House; 15.30 Otroški 
spored; 18.00 Me, ženske;
18.30 čez morja in gore; 19.30 
čas v sliki; 20.00 Šport; 20.15 
Uspeh njenega življenja; 21.45 
Pogledi s strani; 21.55 Noč. ko 
je odletel Minsky; 23.30 Nočni 
sokol.

10.00 Slalom - ženske; 17.00 
Živeti - misliti - preživeti; 17.30 
Dežela in ljudje; 18.00 Alf;
18.30 VVurlitzer; 19.00 Koroška 
danes; 19.30 Čas v sliki; 19.53 
Vreme; 20.00 Kulturni žurnal;
20.15 Argumenti; 22.oo Čas v 
sliki 2; 22.25 Toto - pregled;
22.30 Manedžerji; 23.30 Raz
prave; 0.30 Aktualno.

9.00 Živ žav; 15.00 Žarišče;
15.30 Sova, pon.; 17.00 Dnev
nik; 17.05 Mozaik; 18.20 Spo
red za otroke: Klub klobuk;
19.00 Risanka; 19.30 Dnevnik;
20.05 Razsodba; 22.10 Dnev
nik; 22.30 Arsen Dedič; 23.05 
Sova: Alf. Yellowthread Street, 
Zgodovina smeha.

13.40 Vinarji; 14.45 Full House;
15.30 Otroški spored; 16.00 
Oddaja za najmlajše; 18.00 Mi;
18.30 Čez morja in gore; 19.22 
Novo v znanosti; 19.30 čas v 
sliki; 20.00 Šport: 20.15 Show- 
miks; 21.05 Zgodbice iz Avstri
je; 21.50 Pogledi s strani; 22.00 
Zmešnjava; 22.45 Aktualno;
22.50 Ples v oblakih.

16.45 SP v plavanju; 17.15 Ubi
jamo, kar ljubimo; 18.00 Alf;
18.30 VVurlitzer; 19.00 Koroška 
danes; 19.30 Čas v sliki; 19.53 
Vreme; 20.00 Kulturni žurnal;
20.15 Notranjepolitični report;
21.05 Hoteli - zgodovina in 
zgodbice; 21.50 Novo v kinu;
22.00 Čas v sliki 2; 22.25 Klub
2.

9.00 Grizli Adams; 10.45 
Mostovi; 11.15 Zakon v Los 
Angelesu: 14.40 Mozaik; 17.00 
Dnevnik; 18.15 Spored za otro
ke: Kapa nevidnica, Alf; 19.00 
Risanka; 19.30 Dnevnik; 20.05 
Vojne usode; 21.10 Tednik; 
22.15 Dnevnik; 22.35 Sova: 
Vse razen ljubezni.

RAMO KOROŠKA Dober Jan,
18.10-19.00

Petek, 4.1. Kulturna bilanca 1990

Sobota, 5.1. Od pesmi do pesmi - od srca do srca
Tokrat v SOBOTO, 5.1.1991, ob 13.30!

Nedelja, 6.1.
6.30 - 7.00 Praznična (P. Zunder)

18.10 -18.30 Praznična (P. Zunder)

Ponedeljek, 7.1. Novoletno srečanje v Tinjah

Torek, 8.1. Partnerski magazin

..Dogodki v letu 1990 so s svojo tisočletno ener
gijo podrli, kar se je zdelo večno, preobrazili, kar se 
je zdelo nespremenljvo. Veliki svetovni dogodki pa 
nas ne bi smeli odvrniti od vprašanj o lastni identite
ti." Razlogi za vztrajanje je geslo letošnjega novo
letnega srečanja v Domu prosvete v Tinjah. Med 
drugim bo stekla beseda o zamisli in nastajanju 
Svetovnega slovenskega kongresa, nekaj pripomb 
k filozofiji identitete bo podal Vinko Ošlak, o psiho
patologiji idenditetne stabilnosti pa bo spregovorila 
dr. Alenka Rebula-Tuta.

Predvidoma s siedečimi prispevki:

Lutke: Debeta repa 
Šege: Kajenje na Komtju 
Max Met!: tgra apostotov 
Na Šajdi
Ktip Toni Dekan: Kaj sem zgubit

Tokrat v SOBOTO, 5.1.1991, ob 13.30!

Knjigarna „Drava - Naša Knjiga" išče za knji- 
gotrštvo
vajenca/vajenko
in/aii
pomočnika/pomočnico
in/aii
knj igotržca/knj igotrškinjo 
Pogoj znanje slovenskega in nemškega jezika 
Ogiasite se po telefonu (0463-55464) ali 
osebno v knjigarni "Drava-Naša Knjiga", 
Paulitschgasse 5-7 9020 Celovec

Smučarski tečaj SŠZ v 
regiji ,,Dachstein-Tauem"

SŠZ vabi v semestratnih počitnicah 
na smučanje in snowboarding

v kraj svetovnega prvenstva v alpskem smučanju 
1982, v Schladming in okolico s smučišči Hau- 
ser-Kaibling, Planai, Hochwurzen, Reiteralm, 
Dachstein.

Enotedensko smučanje bo v času od sobote, 
9. februarja, do sobote, 16. febuarja 1991.

V gostišču Stiegler v WeiBenbachu je rezervi
ranih 35 mest.

Cene: (za 7 polpenzionov):
2450.- odrasli v sobah s prho
1960 - otroci do 12 let v dvoposteljnih sobah
pri starših, sicer popust 10% na ceno odraslih
2310.- odrasli v sobah brez prhe (topla,

mrzla voda)
1850,- otroci do 12 let (isti pogoji)
1310.- 6-dnevna vozovnica za 78 vlečnic, 

vzpenjač in skibus
830,- za otroke do 15 let

V dopoldanskih urah bodo udeleženci lahko 
uživali na izletih, se udeleževali pouka smučanja 
in snovvboardinga pod strokovnim vodstvom 
prof. Antona Malleja, Riharda Kunčiča, Danila 
Prušnika ter Anice Wicgcle (prispevek 200.-). 
Udeležba v šoli smučanja in snowboardinga je 
prostovoljna.

Rezervacijo je tokrat prevzel sindikat javnih 
služb (Gewcrkschaft Offentlicher Dienst). Nje
govi člani ter njihovi partnerji in otroci prejmejo 
od sindikata podporo v višini 500 šil. po osebi 
(članska številka).

Prijave sprejema Posojilnica-Bank Celovec, 
Bahnhofstra!3el,znaplačilom 1000 šil. na konto 
štev. 1-03.029.113 do 7. januarja 1991.

V upanju, da se srečamo na tečaju, Vas lepo 
pozdravlja

Danilo Prusnik,
vodja tečaja

Društvo Slovenski znanstveni inštitut išče

SODELAVCA/
SODELAVKO
Kvalifikacija: srednja ali visoka 
Pogoji: obvladanje obeh deželnih jezikov ter 
enega tujega jezika, pripravljenost za nadalj
nje izpopolnjevanje na področju vodenja in 
upravljanja dokumentacijskih fondov, sode
lovanje z dokumentacijskimi oddelki sorod
nih inštitutov in sodelovanje pri raziskovalnih 
projektih.

Nastop službe takoj ali po dogovoru

Ponudbe pošljite na Slovenski znanstveni 
inštitut, Villacherstrasse 1 B, 9020 Klagen- 
furt/Celovec.

..Zarja" vabt na 
sankaško tekmovanje

Slovensko prosvetno društvo „Zarja" v Žele
zni Kapli vabi na 21. sankaško tekmovanje v 
nedeljo, 13. januarja 1991, na progi po Mozga- 
novi cesti v Lepeni-Koprivni. Štart bo ob 13. uri, 
prijave pa bodo možne do tik pred Startom pri 
Ratočniku v Lepeni. Vsi prisrčno vabljeni!
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Studie iiber die identifikation mit der Aipen-Adria-Region: 
Bevoikerung der Kerniander steiit Gemeinsames iiber Trennendes!

Gefahrdet ist die Alpen- 
Adria einerseits von ihrem 
exzessiven Wachstum: die
eineinhalb Dutzend Mitgiieder 
haben kaum gemeinsame Inte- 
ressen; andererseits durch den 
Wandei Jugosiawiens, we!che 
die dortigen Mitgiieder zu sou- 
veranen Staaten macht. Eine 
Perspektive kann dises „KIein 
Mitteleuropa" nur entwickeln, 
wenn es ihm gelingt, der 
Bevoikerung ein GefuhI der- 
Zusammengehorigkeit zuge- 
ben.

Der empirischen Studie, die 
in den Sommermonaten 1990 
in drei der Kerniander der 
AIpen-Adria - in Karnten: in 
den Gemeinden Kotschach- 
Mauthen, Viliach, Klagenfurt 
und Bleiburg, in Friaul-Julisch 
Venetien: in den Gemeinden 
Tolmezzo, Udine, Triest und 
Gorizia sowie in SIowenien: in 
den Gemeinden Nova Gorica, 
Ljubljana, Tržič und Novo 
Mesto - bei 650 Personen in 
Form mundlicher lnteviews in 
Deutsch, Italienisch und SIo- 
wenisch durchgcfuhrt wurde, 
war die Aufgabe zugewiesen, 
die Identifikation der Be- 
wohner mit dieser supranatio- 
nalen Region zu erforschen. 
Vcrschriinkt wurdc dicsc Pro- 
blemstellung mit Fragen iiber 
historische Reminiszenzcn, 
Eigen- und Fremdbilder der in 
dieser Region lebenden Bevol- 
kerungsgruppen, Einstellung 
zu innerregionalen Koopera- 
tionen und die realen Kontak
te.

Die Ergebnisse dieser ersten 
grenziiberschreitenden demo- 
skopischen Erhebung im

Die ARGE A/pen-Adria /rana ai.s eine Reaii.siernng jen er Kon- 
zepfe ge/ten, die nnter den! .Se/i/agnor! dex „Enropa nnd Regio- 
nen" hoiang nar progran:n;aM'xci: disZrnder; nnrden. Die niic/:- 
terne lVir/riie/;/:ei! steiit sici; ais eine in.s'n'tMrionaii.sierte, jedoči; 
nenig jormai/sicrtc Rontntnni/rationMtrn/rtMr der poiiti.scinn! nnd 
administrativen .Sj;;';zcn 6enaci;i;arteer sni)staatiici;er regionaier 
Einiteiten /Runde.sidnder, Repn6ii/ren, Regionen, Eornitatej. 
Weder die po/i!i.sri;e 7njra^rrM/cfMC noči; die Revdi/rernng ist einge- 
in/nden nnd i?eteiiigt. ,S'o rcdMziert sici: dieser Modeii/dii anj ein 
Eomm znr Fori;ereia<ng ranmordnnngs- nnd anjienpoiitiscAer 
Entsciteidangen, die andersno, natniici: von den Zenfraistaaten, 
gcfrojjcn vverden. /Vicin einntai die gegei?enen staatiiciten Md- 
giici;/reiten in Dsterreic/; der Art. 16 REG rverden genntzt, nnrd 
im Endi;erici;t znm Eorsc/tnngsproje/rt ..Enn/rtion nnd 7dent;ji/ra- 
tion mit der Aipen-Adria-Region", rceic/ies vom 7AA-/nstitnf im 
Rai;men der Edrntner Enitnrtage vorgesteiit rvnrde, detont.

AIpen-Adria-Raum verweisen 
zwar auf die Dominanz natio- 
naler und nationalstaatlicher 
Identifikationen. Aber neben 
diesen alten Identitaten gewin- 
nen zunnehmend neue wie die 
AIpen-Adria, Mitteleuropa 
und Europa an Bedeutung.

Dabei ware es aber eine ver- 
kiirzte BetrachtungsWeise, die 
starkere Ausrichtung auf

Weihnachtsfreude 
fiir siowenische 
Hochwasseropfer

A tts den Spendengeidern 
der AArtion „Eomoč .Siove- 
n;j;777;ijc jtir .Sionenien" 
/ronnte die Reda/ction des 
..^iovens/ri vestni/r" 26 von 
der TFoc/trva^čr-Kata- 
strop/te von; vergangenen 
November besonders detroj- 
jenen Eamiiien zn den IVeii:- 
nacEtsjeiertagen eine /tieine 
Ere n de dereiten. Etir 27 Kin
der ga/; es G esc/; e;; /rp a A* e te, 
itir E/tern eine /Inanziciie 
7i;i/e. _________

AIpen-Adria und Europa 
durch die Bewohner in SIowe- 
nien nur ais eine taktische 
Alternative zur Idee eines ein- 
heitlichen jugos!awischen 
Staatsverbandes abzutun.

In der Bereitschaft zu ver- 
stiirkten wirtschaftlichen, 
sozialen und kultureMen Ko- 
operationen und Kontakten

zwischen den drei untersu- 
chten Landern wie auch bei 
den Volksgruppenklisches hiBt 
sich ein einheitliches Einstelj- 
muster erkennen: Eine grobe 
Offenheit und Kooperations- 
bereitschaft sowie positive 
Einschatzung der Nachbarvol- 
ker unter den SIowenen in SIo- 
wenien und einer eher ableh- 
nenden - vor allem in Bezug 
auf die SIowenen - bei den 
Friulanern. Die Einstellung 
der Karntner ist zwischen die
sen beiden Extrempositionen 
angesiedelt.

Unbeschadet negativer 
Einstellung und historischer 
Reminiszenzen bei einzelnen 
Bevolkerungsgruppen und in 
einzelnen Gebieten (beispiels- 
weise im Raume Triest) kon- 
nte mit dieser Studie doch 
nachgewiesen werden, dab das 
Gemeinsame in dieser Region 
iiber das Trennende gestellt 
wird.

Vo!ksgruppenburo-Besetzung zu 
Lasten der Ku<turabtei!ung?

Die Besetzung des Volks- 
gruppcnhiiros bcim Amt der 
Karntner Landesregierung 
sei zuniichst ais Fortschritt zu 
bezeichnen, der von der 
„ARGE des osterreichischen 
Volksgruppen in der SPO" 
begrubt werde. Auch Dr. 
Apovnik sei zweife!Ios ais ein 
sehr qualifizierter Mann fiir 
diese Tatigkeit anzuschcn, 
betont Tomaž Ogris ais Spre- 
cher der ARGE in einer Prcs- 
seaussendung.

„Es erhebt sich allerdings 
die Frage, was mit der bishe- 
rigen Tatigkeit von Dr. 
Apovnik in der Kulturabtei- 
lung, wo er die kulturellen 
Belange der Minderheit 
betreute, geschchcn wird? 
Solite diese bisherige Auf
gabe Dr. Apovnik s von Ex- 
Personalreferent Haider 
heimlich aufgelost worden 
sein, dann ware das Volk- 
sgruppenbiiro nur ein gerin- 
ger Fortschritt. da anderer
seits die kulturclle Betreuung 
der Mindcrchit in der Kultur- 
abteilung verschwindet. Sol
ite der Ex-Persona!refcrent 
jedoch beide Arbcitsbcreichc 
mit ein und derselben Person 
betraut haben, dann steiit 
sich die Frage nach der 
arbeitsmabigen Wcrtigkeit

dieser Einrichtung", ana)y- 
siert Ogris.

Der fur diese Entscheidung 
damals zustandige Personat- 
referent Haider wcrdc drin- 
gend aufgefordert, in dieser 
Angelegenheit offentlich fur 
Aufklarung gegentiber der 
s!owenischen Minderchit zu 
sorgen, betont Ogris ab- 
schliebend.

Studienfahrt zur Gedenkstatte Auschwitz-Birkenau
Im Marž 1991 wird von der 

Gesellschaft fiir politischc 
Aufklarung wicder eine Stu- 
dicnfahrt zur Gcdcnkstiitte 
Auschwitz-Birkenau durch- 
geftihrt werden. Damit wird- 
zum nunmehr 8.Mal - einer 
Gruppe von etwa 50 Intcrcs- 
senten/innen die Moglichkeit 
der intensiven Auscinandcr- 
setzung mit einem der cin- 
schneidendstcn Kapitcln un- 
serer jiingsten Vcrgangcnheit 
ermoglicht.

Wie auch in friiheren Jah- 
ren , besteht dieses Angcbot 
bewubt fur Personen unter- 
schiedlichen AItcrs, verschie- 
dener Religionszugehorig- 
keit, unterschiedticher politi- 
schcr Einstellung und mit 
verschiedencm sozialen Hin- 
tergrund. Durch diese Zu-

sammcnstcllung wird cin sehr 
konkretes Thcma von unter- 
schicdlichen Ausgangsposi- 
tionen her bchandelt, wird 
auch die Kommunikation 
iiber dieses Thcma zwischcn 
Personen moglich, die anson- 
sten nur wenige gemeinsame 
Bcriihrungspunktc haben.

Ziel der Fahrtcn ist 
einerseits die Auscinandcr- 
setzung mit Auschvvitz, damit 
mit den Vcrbrechcn des NS- 
Rcgimcs, andererseits natiir- 
lich die HcrstcIIung von Bc- 
ziigen zur Gegcnwart zu Fra
gen der Diskriminicrung, des 
Antiscmitismus oder der 
Auslanderfcindlichkeit hcu- 
tc.

DasProgrammderS. Fahrt 
zur Gcdcnkstiittc Auschwitz-

Birkcnau (23. bis 29. Marž 
1991): 23. bis 24. Marž Vor- 
bcrcitungsseminar, 25. Marž 
Abreise nach Auschwitz/Os- 
wiccim, 26. Marž Bcsichti- 
gung von Auschwitz I und 
von Birkenau, 27. Marž Ein- 
fiihrung in das Arhiv und Bc- 
such der KunstausstcIIung, 
28. Miirz Stadtbcsichtigung 
Krakau (Bcsuch der jiidi- 
schcn Gemcindc), 29. Miirz 
Riickkehr. Die Fahrt wird 
voraussichtlich 3.700 Schil- 
ling kosten.

Weitere Informationcn 
pnd Anmcldungcn bei: Rein- 
hold Gartner, Gesellschaft 
fiir politischc Aufklarung, 
Innrain 52, 6020 Innsbruck, 
Telefon 0512/507-3099. An- 
meldeschlub ist der 15. De- 
zember 1990.

SLOVENSM

VESTNIK
ŠPORT

Mednarodno 
prvenstvo 
v sankanju 
v Lepeni!

Po dveh neuspelih 
poskusih v preteklih dveh 
letih (zaradi pomanjkanja 
snega) bodo v soboto, 5., 
in nedeljo, 6. januarja na 
naravni progi Lepena- 
Kropivna vendarle izvedli 
koroško deželno sankaško 
prvenstvo z mednarodno 
udeležbo. Organizator 
tekmovanja je Slovenski 
športni klub Obir, celotno 
prireditev bosta vodila 
mag. Mirko Oraže in Gott- 
fried Osojnik, častno 
pokroviteljstvo pa so prev
zeli kapelski župan dr. 
Dietfried Haller, dr. Ari- 
prand Thurn-Valsassina in 
predsednik Slovenske 
športne zveze dr. Ludvik 
Druml.

S tekmovalnimi san
mi bodo nastopili v skupi
nah: mladinci I in II, mla
dinke, splošna skupina 
(ženske - moški) in vetera
ni, s športnimi sanmi pa v 
skupinah: mladinci I in II, 
mladinke I in II ter šolar- 
ji(kc). V dvojicah pa bodo 
startali v mladinski in v 
splošni skupini.

Trening se bo začel jutri, 
v soboto ob 8.30 uri, prvo 
tekmovanje pa se bo pri
čelo ob 11. uri s startom 
prve vožnje enosedov. 
Enosedi bodo še enkrat 
nastopili v soboto ob 13.30 
uri, tretjo vožnjo pa bodo 
opravili v nedeljo ob 
začetku tekmovalnega 
sporeda že ob 8.30 uri. Prvi 
tek dvojic bo na sporedu 
ob 11.50 uri, drugi pa ob 
12.45. Razglasitev rezulta
tov in podelitev priznanj je 
predvidena ob približno 
15. uri v hotelu Obir v 
Ž.clczni Kapli.

Vsi pristaši sankaškega 
športa prisrčno vabljeni!

Kasparovu 
nastov in 
30 mitiionov 
šitingov...

Gari Kasparov je uspe
šno ubranil naslov svetov
nega šahovskega prvaka. 
V 24 partijah proti izzi
valcu Anatoliju Karpovu 
sc je končni izid glasil 
12,5:11,5. Za zmago je 
Kasparov dobil okrog 30 
milijonov šilingov.

Naročite 
in širite 
„S!ovenski 
vestnik"


